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Wiadomości z kraju

267-971-5807267-971-5807

NAPRAWA KOMPUTEROW:NAPRAWA KOMPUTEROW:
Desktop, Laptop and SerwerDesktop, Laptop and Serwer

Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja Projektowanie, Montowanie i Konfiguracja 
Office and home networkOffice and home network

 Bezplatna diagnostyka Bezplatna diagnostyka
 Parental control service Parental control service
  Wykonywanie  komputera na zamowienieWykonywanie  komputera na zamowienie
 Usuwanie wirusow Usuwanie wirusow
 Odtworzanie   informacji Odtworzanie   informacji

1916 Welsh Rd. Unit 3
Philadelphia, PA 19115

215-969-4985     215-728-6040215-969-4985     215-728-6040
Nasze Uslugi i Serwisy:

- Paczki  morskie i lotnicze do Ukrainy i innych kra-
jow.   11-ta paczka bezplatna
- bezplatny odbior z domu
- Transfery pieniezne do Europy Srodkowej    i 
Wschodniej od $4.50
- Przesylka samochodow osobowych i transportowych 
- Karty telefoniczne, elektroniczne slowniki i upominki
- Lotnicze przesylki do 7-miu dni
- Duzy wybor CD

Сергей Сергей МАКАРОВМАКАРОВ
Американский адвокат

представляет интересы клиентов 
по ИММИГРАЦИОННОМУ законодательству 

по всей территории США
Admitted to NY Bar only

 Рабочие визы
 Получение Green Card по петиции 

работодателя (PERM - Labor Certification)
 Получение Green Card 

по петиции мужа/жены, других членов семьи
 Получение постоянной Green Card 

в случае развода или смерти супруга
 Политическое убежище
 Депортационные процедуры в Иммиграционном Суде
 Прекращение депортации, выпуск из тюрьмы под залог
 Рабочие, студенческие и гостевые визы
 Визы жениха/невесты
 Сложные иммиграционные вопросы:
 Апелляции
 Ходатайства о пересмотре дел
 Петиции о "прощении"
 Петиции "обиженных" жен

Phone:  (215) 543-5598(215) 543-5598  
Fax:     (267) 200-0274(267) 200-0274

Hotline:   (267) 934-7683(267) 934-7683 14500 Bustleton Ave., Suite 204, 
Philadelphia, PA 19116

E-mail: MakarovLaw@yahoo.com

• 2 bed 2 bath CONDO  
in ne phila, good 
size, low condo fees

• 3 bed 2.5 bath TWIN 
in ne phila, nice 
backyard,  
good condition

• CONDO 2 bed 2 bath 
in bucks county, 
great location, nice 
schools, close to 
Street rd

• SINGLE in bucks 
county with 4 bed 
2.5 bath in nice area, 
backyard, basement

FOR SALE  FOR SALE  

Michael MatlisMichael Matlis
Broker of RecordBroker of Record

Matlis Real Estate Services LLCMatlis Real Estate Services LLC
111 Buck rd unit 300 Suite 6111 Buck rd unit 300 Suite 6
Huntingdon Valley Pa 19006 Huntingdon Valley Pa 19006 
office 215-529-8004office 215-529-8004
fax     215-529-8003fax     215-529-8003
cell    215-915-1423cell    215-915-1423
m.matlis@verizon.netm.matlis@verizon.net

L O O K I N G 

F O R  S E L L E R S , 

g o o d  b r e a k d o w n 

o n  c o m m i s s i o n s ,

agg ress i v e  open 

house  schedu l e
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Адрес офиса: 
Levy Law, LLC
1515 Market Street, 
Suite 950
Philadelphia, 
PA 19102

LEVY LAWLEVY LAW  — адвокат, — адвокат, 
который предоставит вам
качественные услуги по жилищным, 
земельным, наследственным делам. 
А также предоставит юридическую 
помощь по гражданским, семейным, 
уголовным делам.

LEVY LAWLEVY LAW — адвокат,  — адвокат, 
КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ КОТОРЫЙ ПОМОЖЕТ ВАМ 
ОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУОТВОЕВАТЬ ЖЕЛАННУЮ ПОБЕДУ

ATTENTION: LEVY LAW LLC is ATTENTION: LEVY LAW LLC is 
pleased to announce that pleased to announce that 
we have relocated to suite 950!we have relocated to suite 950!

bartlevyesq@gmail.combartlevyesq@gmail.com

Tel.: (267) 687-8000Tel.: (267) 687-8000
Fax: (215) 392-3357Fax: (215) 392-3357



Telefon: (267) 971-5765  Faks: (267) 684-6338April 25, 2025 WIADOMOŚCI Z KRAJU3

OGŁOSZENIAOGŁOSZENIA

PILNIE POSZUKIWANI PRACOWNICY  
NA STANOWISKA:

••  SprzedawcySprzedawcy
••  KasjeraKasjera
••  Pracownika do pracy  Pracownika do pracy  

w kuchniw kuchni
• •  Pracownika  Pracownika  

do wykonywania  do wykonywania  
innych czynnosci w sklepieinnych czynnosci w sklepie

Zostan czlonkiem naszego zespoluZostan czlonkiem naszego zespolu
Tel: 718-412-3400 EXT.1529

email: HR@NetCostMarket.com
Mozna rowniez wypelnic ankiete  

w naszym sklepie.
Wymagane pozwolenie na prace w USA

KUPON REKLAMA OGŁOSZENIE FORM Wypełnij kupon i wyślij na 
nasz adres:  PO Box 579, Warrington, PA 18976, 

prześlij faksem: 267-684-6338 Opublikuj ogłoszenie w sekcji 
"Classified"

Twój tekst:   ___________________________________________________________
______________________________________________________________________
______________________________________________________________________

_______________________________________________________
___________________    Data _____________________________

__________ 1 tydzień    _________ 2 tygodnie    ___________ Miesiąc

Płatność: ________Czek _______Money Order_____ Karta Kredytowa 

Card #____________________________ data ważności_____________

Imię, nazwisko na karcie _______________________________________Adres: ____
_________________________________________________

Miasto_____________________________ Stan________ Kod_________
Tel. #________________________________________________________

 ZADZWOŃ: 267-971-5765
Podaj tekst reklamy i użyj karty debetowej / kredytowej.

 Wytnij FORMULARZ KLASYFIKACJI
Załącz do niego czek lub Pieniądze w gazetach firmowych i rynkowych  i prze-

słać do redakcji:
PO Box 579, Warrington, PA 18976

OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:OPUBLIKUJ REKLAMĘ W SEKCJI “OGŁOSZENIE”:


FIRMA TRANSPORTOWA POSZUKUJE 

KIEROWCOW Z CDL KLASA A.
Praca na StepDeck i Flatbed

Zarobki przewyzszaja srednie place
Regionalne i dalekie trasy.

Wymagany minimum 2 letni staz pracy.
Telefony kontaktowe:

(516) 410-7261, (609) 892-5004


CLERK BUSINESS ADMINISTRATOR 
PILNIE POSZUKIWANY NA STALY ETAT.
Wymagana znajomosc jezyka angielskiego oraz 

komputera.
Firma znajduje sie w Warminster PA

Dobre warunki pracy i placy. Swieta i dni wolne 
oplacane.

TEL: 215-962-1539


JUNKYARD W SOUTH JERSEY 
POSZUKUJE PRACOWNIKOW 

Z DOSWIADCZENIEM  DO 
ROZBIORKI SAMOCHODOW.

Mile widziane posiadanie wlasnych narzedzi.
Wynagrodzenie $1000 plus na tydzinen.

Wynagrodzenie pomocnika $750 plus na tydzinen.
Pomoc przy zakwaterowaniu.
TEL: 646-673-5889


ZAKLAD FRYZJERSKI  W HAVERTON 

PA  natychmiast zatrudni fryzjera
na caly etat lub pol etatu

Prosze dzwonic: 610-789-2319


DIJAS FOODS DISTRIBUTION INC  
Poszukuje pracowników przy produkcji  i pako-

waniu towarów.
Praca na pełny etat. Wymagana minimalna znajomość 

jeżyka angielskiego i uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość awansu.
KONTAKT TELEFONICZNY: 267-342-0659


PRZYGOTOWANIE DO EGZAMINU 

NA PERMIT/LICENCJE CDL (KOMER-
CYJNE PRAWO JAZDY) w ciągu 

3-6 dni W JEŻYKU ROSYJSKIM. USTALANIE 
TERMINU EGZAMINU. PŁATNE SZKOLENIE.

PO zdaniu egzaminu ZAPEWNIENIE 100% 
miejsca PRACY CDL.  Tel: 267-323-
9437, 203-570-4915, 347-224-

3893


ZAKLAD  SAMOCHO-
DOWY 

ZARTUDNI MECHANIKA Z PODSTAWOWA 
ZNAJOMOSCIA ZAWODU.

ZAPEWNIA NARZEDZIA  I WYSOKIE ZAROB-
KI.

BODY SHOP POSZUKUJE: MECHANIKA, 
MALARZA I POMOCNIKA

WYNAGRODZENIE W ZALEZNOSCI OD 
KWALIFIKACJI

Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 
Vitalij 267-980-6045


DOBRZE ROZWIJAJĄCA SIE FIRMA 
Spożywcza z siedziba w Bensalem  PIL-

NIE POTRZEBUJE PRACOWNIKÓW 
do sprzątania a także do  konserwacji urządzeń.

Elastyczne godziny pracy. Wymagana 
minimalna znajomość jezyka angielskiego i 

uregulowany status prawny.
Dobre warunki płacy. Możliwość awansu.
Kontakt telefoniczny: 267-342-0659

Przyjme do pracy 
doswiadczona kosmetyczke.

Perspektywa awansu
tel: 215-343-0350 Ex.6



ATH-MONT GEAR COMPANY
Poszukujemy pracownika na 

staniwisko FREZERA
- Stala praca
- oplacamy wakacje i swieta
- oferujemy ubezpieczenie     me-
dyczne

Telefon: 215-355-5146
Fax: 215-355-3570




NIKSEN - 

TELEKOMUNIKACYJNA FIRMA 
pracujaca w 15 stanach USA poszukuje 

PRACOWNIKOW 
OBSLUGUJACYCH TOWER CLIMBING.  DO-

SWIADCZENIE PRACY MILE WIDZIANE
BARDZO DOBRE WARUNKI PRACY I PLACY
FIRMA ZATRUDNI TAKZE PRACOWNICOW 

NA STANOWISKO: SUBCONTRACTOR,  WY-
GODNE WARUNKI PRACY

TELEFON: 732-642-3300


POSZUKIWANI KIEROWCY  DO 
PRZEWOZU PRODUKTOW NAF-

TOWYCH
Bonus na start $5,000

Lokalne zlecenia, codzienne powrory do domu
Srednie wynagrodzenie $450 na dzien

Wymagane posiadanie CDL,  2-letnie doswi-
adczenie

HAZMAT konieczny
Po dodatkowe informacje prosze dzwonic: 

609-502-1789


FIRMA PRODUKUJĄCA  ALUMI-
NIOWE OKNA  I SYSTEMY FASA-
DOWE  Poszukuje pracowników do montażu 

okien i drzwi.
Wymagany uregulowany status prawny.
Dobre warunki pracy i płacy. Możliwość otrzymania 

ubezpieczenia medycznego.
LOKALIZACJA - BENSALEM.

KONTAKT TELEFONICZNY: 215-300-3031


Wykonujemy prace o rożnym stopniu 
złożoności:

Prace wewnętrzne: malowanie,parkiet, laminat, 
płytki ceramiczne, schody. Remont łazienek i 

kuchni. Wykańczanie piwnic
Prace na zewnątrz: hardscaping, landscaping, 
klaby, kwietniki, mulch,ogrodzenia,deki, prace 

w cemencie i betonie
Telefon: 215-588-8466


KOMPLEKS KĄPIELOWY  poszukuje 

pracowników na stanowisko: kucharza, 
kelnera i osoby do sprzątania.
Telefon: 215-942-4646

✦ PRZEPROWADZKI MIESZKAN, 
BIUR I FIRM

✦ PRZEWOZ KLIENTOW NA 
LOTNISKO (Znizki dla osob 
starszych)

✦ ODSWIEZANIE KARPETOW I 
DYWANOW

Posiadamy referencje i 
ubezpieczenie mienia na czas 

przewozu Telefon: (215) 669-
1386

FAVORITE HOME CARE  
POSZUKUJE DO PRACY HOME HEALTH AIDS.
DOWOLNY ROZKLAD  GODZIN 

PRACY
WYMAGANA PODSTAWOWA 

ZNAJOMIOSC JEZYKA 
ANGIELSKIEGO I ROSYJSKIEGO

WYSOKIE WYNAGRODZENIE
PO DODATKOWE INFORMACJE PROSZE 

DZWONIC: 267-839-0011

PATRIOTCDL
www.patriotcdl.com

 7800 Bristol Pike, Levittown, PA

  (267) 499-9999  (267) 632-3653

• Instruktorzy mówiący w języku ukraińskim 
• Testy ELDT w języku ukraińskim 
• Pomoc w zatrudnianiu 

Pierwsza certifikowana ukraińska szkoła przy-
gotowująca zdobycie CDL (Zawodowe Prawo 
Jazdy) w Pensylwanii.
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OBCHODY W POLSCE PRZEŁOŻONE. 
PREMIER OGŁASZA PO ŚMIERCI PAPIEŻA

Premier Donald Tusk ogłosił, że ze względu na pogrzeb 
papieża Franciszka i ogłoszoną w związku nią żałobą 
narodową, przełożone zostały warszawskie obchody 
1000-lecia Korony Polskiej. Pogrzeb odbędzie się w 
sobotę. W uroczystości weźmie udział m.in. prezydent 
Andrzej Duda.

We wtorek premier Donald Tusk powiadomił za 
pośrednictwem mediów społecznościowych, że obchody 
1000-lecia Korony Polskiej zostały przełożone.

"W związku z ogłoszeniem przez Pana Prezydenta 
żałoby warszawskie obchody 1000-lecia Korony Polskiej, 
w tym koncert i pokaz dronów, odbędą się w najbliższą 
niedzielę, a nie, jak planowano, w sobotę. Do zobaczenia!" 
- napisał premier.

Wcześniej we wtorek sekretarz stanu w Kancelarii 
Prezydenta Wojciech Kolarski powiadomił, że w 
przypadającym na sobotę pogrzebie papieża Franciszka 
weźmie udział prezydent Andrzej Duda.

Prezydent zdecydował także, że w związku ze śmiercią 
papieża Franciszka, sobota będzie w Polsce dniem żałoby 
narodowej.

- Prezydenckie rozporządzenie wymaga kontrasygnaty 
premiera i taki dokument zaraz zostanie przekazany przez 
szefową kancelarii Małgorzatę Paprocką przekazany do 
KPRM - przekazał Wojciech Kolarski.

Papież Franciszek zmarł w poniedziałek. Miał 88-lat.
Data pogrzebu została ogłoszona we wtorek po 

pierwszej z narad kardynałów, zwanych kongregacjami. 
Zgodnie z normami konstytucji apostolskiej "Universi 
Dominici Gregis" Jana Pawła II z 1996 roku pogrzeb 
papieża ma odbyć się między czwartym a szóstym dniem 
od śmierci.

Uroczystościom pogrzebowym będzie przewodniczyć 
91-letni kardynał Giovanni Battista Re.

CIAŁA WYDOBYTE Z RZEKI PRZY 
GRANICY. NOWE INFORMACJE Z 

PROKURATURY
Ze wstępnych ustaleń wynika, że ciała wyłowione z 

Bugu należą do dwóch mężczyzn w wieku około 35-40 
lat - przekazała Interii rzeczniczka Prokuratury Okręgowej 
w Lublinie. Aby ustalić tożsamość i przyczynę zgonów 
tych osób, pobrano próbki do badań. Prokuratura łączy 
tę sprawę ze śmiercią innego mężczyzny, którego ciało 
wydobyto z rzeki na początku kwietnia.

Przeprowadzono sekcje zwłok osób, których ciała 
wyłowiono 15 kwietnia z rzeki Bug. Prokurator Jolanta 
Dębiec, rzeczniczka Prokuratury Okręgowej w Lublinie 
przekazała w rozmowie z Interią, że ze wstępnych ustaleń 
biegłego z zakresu medycyny sądowej wynika, że są to 
ciała mężczyzn w wieku ok. 35-40 lat.

Jak usłyszeliśmy, stopień rozkładu ciał nie pozwolił 
obecnie na określenie rasy zmarłych. - Na ciałach 
mężczyzn nie było żadnych obrażeń. Biegli nie potrafili 
stwierdzić, jaka była przyczyna ich śmierci, ale pobrano 
próbki do badań histopatologicznych - mówiła prok. Jolanta 
Dębiec.

Prokurator dodała, że o przyczynie śmierci i czy było 
nią utonięcie, będzie można wnioskować po uzyskaniu 
wyników badań. - Pobrane zostały również próbki do badań 
DNA i badań toksykologicznych - nadmieniła prokurator.

W rozmowie z Interią przekazała również, że biegły 
ustalił, iż ciała mężczyzn mogły przebywać w wodzie 
około miesiąca. Wcześniej, 5 kwietnia, również znaleziono 
ciało - prawdopodobnie ciemnoskórego mężczyzny - które 
mogło być w wodzie 2-3 tygodni.

- To pozwoliło przyjąć najbardziej prawdopodobną 
hipotezę, że są to ciała migrantów, którzy nielegalnie 
przekraczali granicę Polski na Bugu 17 marca - wyjaśniła 
prok. Dębiec.

Tego dnia, jak ujawniła Straż Graniczna, doszło do 
nielegalnego przekroczenia granicy naszego kraju przez 
grupę około 60 osób, głównie z Erytrei. Jak dodała 
rzeczniczka Prokuratury Okręgowej w Lublinie, migranci 
w różny sposób przekraczali granicę - pontonami bądź 
wpław.

Nie wszystkim jednak udało się pokonać rzekę, a 
dwie bądź trzy osoby mogły utonąć. - Straż Graniczna 
podjęła poszukiwania, ale nie udało się znaleźć tych 
osób, wówczas nie ujawniono również ciał - mówiła 
prokurator.

Obecnie prowadzone są działania mające na celu 
ustalenie tożsamości zmarłych. Pomóc mają w tym zdjęcia, 
które wykonano podczas sekcji zwłok. Jak usłyszeliśmy, 
powołany zostanie biegły z zakresu antropologii, który 
oceni, czy zdjęcia ciał są tożsame ze zdjęciami osób, 
które ma prokuratura.

Podjęto również czynności, aby ustalić przyczynę 
śmierci tych osób. Kilka dni temu, w rozmowie z portalem 
polsatnews.pl rzecznik prasowy Nadbużańskiego Oddziału 
Straży Granicznej kpt. Dariusz Sienicki przekazał, iż 
"niewykluczone, że są to ciała migrantów".

AKCJA POLICJI W GDAŃSKU. 
ZATRZYMANO PRACOWNIKÓW BANKÓW 

I POŚREDNIKÓW WYŁUDZAJĄCYCH 
KREDYTY

Siedem osób, w tym czworo pracowników banków 
i troje pośredników finansowych, zatrzymała policja 
w sprawie wyłudzania kredytów konsumenckich. W 
zamian za pomoc w oszustwie, pośrednicy wręczali 
bankowcom łapówki, w różnych kwotach uzależnionych 
od wysokości kredytu. Podejrzani usłyszeli 78 zarzutów 
– podała policja.

Policjanci z wydziału do walki z korupcją KWP w 
Gdańsku zatrzymali siedem osób, w tym cztery kobiety i 
trzech mężczyzn, które są podejrzane pranie pieniędzy, 
wręczanie i przyjęcie łapówek oraz wyłudzenia kredytów — 
przekazał we wtorek, 22 kwietnia, młodszy aspirant Piotr 
Pawłowski z biura prasowego Komendy Wojewódzkiej 
Policji w Gdańsku.

Gdańsk. Zatrzymano pracowników banków i pośredników 
wyłudzających kredyty

— Do pośredników zgłaszały się osoby o niskiej 
wiarygodności i bez zdolności kredytowej, którym wcześniej 
banki odmówiły udzielenia kredytu. Pośrednicy, nielegalnie 
współpracując z pracownikami banków, kontaktowali się 
z nimi i wspólnie opracowywali plan wyłudzenia kredytu 
na warunkach dogodnych dla klienta – informuje rzecznik 
policji.

Śledczy ustalili, że pośrednicy z jednej firmy finansowej 
instruowali kredytobiorców, jak mają zatajać lub sfałszować 
informacje, aby uzyskać kredyt np. poprzez zawyżenie 
dochodów, ukrycie posiadania dzieci, ukrycie długów 
oraz deklarowanie fikcyjnego majątku. Dzięki oszustwu 
osoby niemające zdolności mogły wyłudzić kredyty 
konsumenckie.

— W przypadku wydania przez bank pozytywnej decyzji 
kredytowej nieuczciwi pracownicy banków wstrzymywali 
wypłatę kredytu na konto klienta, do momentu aż zostanie 
zaakceptowana przez niego wysoka prowizja za usługę 
pośrednictwa, która wynosiła około 30 proc. wysokości 
przyznanego kredytu. W zamian za pomoc w wyłudzeniu 
pośrednicy wręczali bankowcom łapówki zależne od 
wysokości kredytu – relacjonuje młodszy aspirant Piotr 
Pawłowski.

Pośrednicy wykorzystywali, że zgłaszający się do nich 
klienci, to osoby w trudnej sytuacji finansowej, które nie 
miały szans na uzyskanie kredytu.

Funkcjonariusze KWP w Gdańsku na polecenie 
Prokuratury Okręgowej w Gdańsku zatrzymali w 
Warszawie, w powiecie warszawskiego, w Toruniu i w 

Gdańsku czterech pracowników różnych banków i trzech 
pośredników finansowych zatrudnionych w jednej firmie.

Członkowie szajki usłyszeli 78 zarzutów
Prokuratura Okręgowa w Gdańsku przedstawiła 

podejrzanym łącznie 78 zarzutów, m.in. za łapownictwo na 
stanowisku kierowniczym i naruszenie tajemnicy bankowej. 
Policjanci zabezpieczyli mienie podejrzanych w postaci 
gotówki i trzech samochodów osobowych łącznie wartych 
blisko 200 tys. zł.

Prokurator z kolei zastosował wobec podejrzanych 
środki zapobiegawcze w postaci zakazu kontaktowania 
się z pozostałymi podejrzanymi, zakazu opuszczania 
kraju, dozoru policji i poręczenia majątkowego w łącznej 
kwocie 64 tys. zł.

LECH WAŁĘSA O PAPIEŻU 
FRANCISZKU: NIE MÓGŁ WIELU RZECZY 

ROBIĆ, CHOCIAŻ JE WIDZIAŁ
Wierzę Duchowi Świętemu, że wybierze nam dobrego 

papieża, który postara się jeszcze bardziej oczyścić 
Kościół z niedobrych narostów, które przez dwa 
tysiące lat się nagromadziły — mówi w rozmowie z 
Onetem Lech Wałęsa. Były prezydent odnosi się też do 
pontyfikatu Franciszka i przyznaje, że nie pojawi się na 
jego pogrzebie. — Papież nie mógł wielu rzeczy robić, 
chociaż je widział — ocenia.

Magdalena Rigamonti: Czy wybiera się pan w sobotę 
do Watykanu na pogrzeb papieża Franciszka?

Lech Wałęsa: Nie, nie wybieram się. Przykro mi, ale 
nie jestem w stanie. Moja głowa jest obcięta.

Ale jak to pana głowa jest obcięta? Pan jest symbolem 
wolności, najbardziej rozpoznawalnym Polakiem na 
świecie.

Byłem... to przeminęło z wiatrem.
Papież Franciszek to był pana papież? Rozumiał pan 

jego działania i próbę reformy Kościoła?
Jestem człowiekiem grzesznym, ale człowiekiem wiary i 

wiem, że Kościołem kieruje Duch Święty i wybiera papieży 
na określone czasy. On dał nam papieża, aby dokończyć 
komunizm i teraz daje papieży, by oczyścić Kościół od 
naleciałości. Tak trzeba rozumieć to, co się działo i dzieje 
w Kościele.

Lech Wałęsa: papież nie mógł wielu rzeczy robić, 
chociaż je widział

CZTERECH POLAKÓW WYBIERZE 
NOWEGO PAPIEŻA. O JEDNYM  

WIEMY NIEWIELE
Konrad Krajewski, Kazimierz Nycz, Grzegorz Ryś 

i Stanisław Ryłko – ci kardynałowie z Polski wybiorą 
nowego papieża. O tym ostatnim mało wiedzą nawet… 
polscy duchowni. - Jest długoletnim pracownikiem 
Watykanu, który pewnie najlepiej z nich wszystkich zna 
meandry życia i pracy w Watykanie – mówi Interii ks. 
prof. Witold Kawecki z UKSW.

Polska ma pięciu duchownych wyniesionych 
do godności kardynalskiej. Najbardziej znanym i 
doświadczonym jest kardynał Stanisław Dziwisz, który 
jednak nie weźmie udziału w zbliżającym się konklawe, na 
którym wybrany zostanie następca papieża Franciszka. 
Wszystko przez wiek - Dziwisz skończył już bowiem 80 
lat, a tylko kardynałowie poniżej tej metrykalnej granicy 
mogą przyjechać na konklawe.

- Stanisław Ryłko w lipcu też straciłby prawo do 
konklawe, bo skończy 80 lat. To mało znany kardynał, 
niewiele o nim wiemy poza tym, że jest w Rzymie od 
wielu lat - mówi Interii ks. Andrzej Luter związany z 
miesięcznikiem "Więź".

Poza Ryłką Polskę reprezentować będą też Konrad 
Krajewski, Grzegorz Ryś i Kazimierz Nycz. W Watykanie 
pojawi się więc czterech naszych rodaków. - Zazwyczaj 
było około czterech kardynałów z Polski. To standard - 
podkreśla ks. Luter.

- Czterech to ani dużo, ani mało - mówi nam ks. 
prof. Witold Kawecki z UKSW. - Bywało, że mieliśmy 
większą liczbę kardynałów. Z USA był np. John Król, 
pochodzenia polskiego, który przyznawał się do polskich 
korzeni. Czterech kardynałów na Polskę to norma. Mamy 
ponad 200 krajów katolickich, więc to nie jest mało - 
uważa redemptorysta, który jest specjalistą z zakresu 
teologii moralnej, ale również wykładowcą, pisarzem i 
medioznawcą.
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BYŁ TŁUMACZEM PAPIEŻA. "MODLĘ SIĘ, 
ABY TO ZOSTAŁO Z JEGO NAUKI"

- Po papieżu zostanie przede wszystkim to, co napisał 
w "Evangelii Gaudium", o rewolucji czułości. O przeży-
waniu bliskości w Kościele. To była taka złota nić całego 
pontyfikatu - mówi w rozmowie z Interią ksiądz Ryszard 
Woźniak, profesor nauk teologicznych, który podczas 
Światowych Dni Młodzieży w Krakowie był tłumaczem 
papieża Franciszka.

Zmarł papież Franciszek. - Rano 21 kwietnia o godzinie 
7:35 biskup Rzymu, Franciszek, powrócił do domu Ojca - 
ogłosił kardynał Kevin Farrell. Ojciec Święty od miesięcy 
cierpiał na wiele dolegliwości zdrowotnych, które uniemoż-
liwiały mu udział w kolejnych wydarzeniach. Argentyńczyk 
Jorge Mario Bergoglio rolę głowy Kościoła katolickiego 
pełnił od 2013 roku.

Papież Franciszek nie żyje. "Modlę się, aby to zostało 
z jego nauki"

Ksiądz Robert Woźniak, profesor nauk teologicznych i 
specjalista teologii dogmatycznej, w 2016 r. był tłumaczem 
papieża Franciszka podczas Światowych Dni Młodzieży 
w Krakowie. - To były najlepsze rekolekcje w moim życiu, 
zawsze będę to powtarzać. Z jednej strony był to bardzo 
niespokojny czas, bo wiele się działo, sporo spotkań. Z 
drugiej strony te wszystkie momenty, w których byłem z 
nim sam na sam. Jego takt, jego kultura osobista i jego 
bardzo prosta, szlachetna i głęboka wiara - opowiada w 
rozmowie z Interią duchowny.

- Po papieżu zostanie przede wszystkim to, co na-
pisał w "Evangelii Gaudium", o rewolucji czułości. O 
przeżywaniu bliskości w Kościele. To była taka złota 
nić całego pontyfikatu, która pod koniec, szczególnie 
w ostatnich latach, doprowadziła do wykształcenia 
się idei synodalności. Oczywiście ona nie jest nowa 
w Kościele. Synodalność, którą papież Franciszek 
rozumiał jako pewną kulturę odnoszenia się do sie-
bie wszystkich członków Kościoła. W duchu miłości, 
akceptacji i przebaczenia, ale najbardziej słuchania 
Boga - tłumaczy ksiądz profesor.

- To była forma powrotu do źródeł. Dla Franciszka 
ważny był powrót do Kościoła pierwotnego, do Kościoła 
apostolskiego. To nie jest taki powrót, że zostawiamy to 
co mamy dzisiaj, całe doświadczenie dwóch tysięcy lat 
i chcemy odtworzyć to, co było kiedyś - wyjaśnia nasz 
rozmówca.

- Chcemy odtworzyć relacje, które kiedyś były między 
chrześcijanami, zachowując cały bagaż doświadczenia 
tych tysięcy lat. I papież Franciszek był takim właśnie 
mędrcem, który ze swego skarbca, jak mówi Jezus w 
Ewangelii, wyciągał zarówno rzeczy stare, jak i nowe 
- wyjaśnia.

- Synodalność papieża Franciszka to na pewno jest 
jakaś forma powrotu do doświadczeń tego pierwszego 
Kościoła - konkluduje duchowny.

Rano 21 kwietnia 7:35 biskup Rzymu, Franciszek, 
powrócił do domu Ojca - ogłosił kardynał Kevin Farre-
ll. - Jego życie było poświęcone służbie Panu i Jego 
Kościołowi. Nauczył nas żyć wartościami Ewangelii z 
wiernością, odwagą i powszechną miłością, szczególnie 
na rzecz najbiedniejszych i najbardziej zmarginalizowa-
nych. Z ogromną wdzięcznością za jego przykład jako 
prawdziwego ucznia Pana Jezusa, polecamy duszę 
papieża Franciszka nieskończonej miłosiernej miłości 
Jedynego Boga w Trójcy - dodał kardynał.

POLSKA ODDAŁA HOŁD PAPIEŻOWI. 
POŻEGNANO GO W WYJĄTKOWY SPOSÓB

Świat żegna papieża Franciszka. Wyjątkowy hołd zmar-
łemu Ojcu Świętemu złożono także w Polsce, wprawiając 
w ruch Dzwon Zygmunta w Krakowie czy potężny dzwon 
Tuba Dei z 1500 roku w Toruniu. W ciągu dnia w intencji 
papieża odbywać będą się także specjalne modlitwy, polscy 
biskupi odprawią też za duszę Franciszka mszę świętą.

Papież Franciszek zmarł w poniedziałek wielkanocny 
o godz. 7:35. Informację do wiadomości publicznej po-
dano kilka minut przed godz. 10. Z całego świata zaczęły 
spływać kondolencje i słowa pożegnania Ojca Świętego.

Głowę Kościoła żegnają politycy czy kapłani. Prócz tego 
w Polsce Franciszkowi oddano hołd także w Krakowie.

O godz. 12 w związku ze śmiercią papieża Franciszka 
zabrzmiał Dzwon Zygmunta na Wawelu, o czym informo-
wała wcześniej krakowska kuria.

Natomiast o godz. 17:30 krakowscy biskupi odprawią 
mszę świętą za duszę papieża.

Na podobny gest zdecydowała się diecezja toruńska. 
O godzinie 12. w katedrze świętych Janów w Toruniu 
odbyła się modlitwa w intencji Ojca Świętego. Przed tym 
rozległ się dźwięk dzwonu Tuba Dei - symbolu Torunia.

Potężny dzwon Tuba Dei z 1500 roku jest największym 
średniowiecznym i trzecim pod względem wielkości dzwo-
nem w Polsce. Waży ponad 7,2 t. Dziś dzwon używany 
jest tylko kilka razy w roku, z okazji świąt i ważnych 
wydarzeń. Został m.in. uruchomiony w 1999 roku, gdy 
katedrę odwiedził papież Jan Paweł II oraz w 2005 roku, 
gdy świat obiegła wiadomość o jego śmierci.

Kilka minut po godz. 12. dźwięk dzwonu rozległ się 
także w Bazylice Świętego Piotra w Watykanie.

W pobliżu świątyni zgromadziły się tysiące ludzi, którzy 
przybyli do Watykanu na wiadomość o śmierci papieża 
Franciszka. Tłumy wiernych cały czas przybywają w 
kierunku placu Świętego Piotra i stoją w kolejce, by wejść 
do bazyliki.

Papież Franciszek miał 88 lat. 13 marca 2013 roku, w 
konklawe po abdykacji Benedykta XVI, został wybrany 
266. następcą św. Piotra. Przyjął imię Franciszek. Był 
pierwszym w historii jezuitą, który został papieżem, a także 
pierwszym zakonnikiem, który stanął na czele Kościoła 
katolickiego od ponad 150 lat.

PADŁ REKORD. TO POLSKIE MIASTO 
PRZYCIĄGNĘŁO MILIONY TURYSTÓW

Są takie miejsca, które przyciągają turystów jak ma-
gnes. Droga miłości, spektakularne centrum wiedzy o 
wodzie, a może najstarsze zoo w Polsce? Powodów, 
dla którego to polskie miasto odwiedzają miliony przy-
jezdnych jest wiele. Jedno jest pewne - w 2024 r. padł 
rekord frekwencji.

Blisko 6,6 mln turystów przybyło do Wrocławia w mi-
nionym roku. To aż o 600 tys. więcej niż rok wcześniej. 
Największy ruch w stolicy Dolnego Śląska odnotowano 
w miesiącach wiosenno-letnich oraz w grudniu, kiedy 
to wrocławskimi ulicami przechadzało się aż 700 tys. 
odwiedzających.

Dane pochodzą z analizy ruchu turystycznego, opu-
blikowanej na oficjalnej stronie miasta. Najchętniej od-
wiedzanymi miejscami były zoo, Panorama Racławicka, 
Kolejkowo i Hydropolis. Eksperci zgodnie podkreślają, 
że to efekt skutecznej promocji miasta.

Rekordowy rok Wrocławia. Blisko siedem milio-
nów turystów

- Turystyka to konkretne wpływy do budżetu miasta - 
w 2023 roku było to około 370 mln zł, w 2024 już blisko 
450 mln zł. To pieniądze z podatków, transportu, usług 
miejskich. Turystyka to też miejsca pracy - według da-

nych GUS aż 8 proc. wrocławian pracuje w branżach z 
nią związanych. Poza tym turystyka często idzie przed 
biznesem.

Fakt, że ruch we Wrocławiu rośnie, a turyści opowia-
dają dobrze o mieście, sprawia, że firmy zagraniczne 
chętniej realizują tu swoje inwestycje - powiedział Ra-
dosław Michalski, dyrektor Departamentu Marki Miasta 
Urzędu Miejskiego Wrocławia.

Co ciekawe, informacje o frekwencji pochodzą głównie 
z analizy danych z sieci komórkowych osób przyjeżdża-
jących do Wrocławia. Inne źródła to m.in. GUS, Eurostat 
i dane z wrocławskich atrakcji turystycznych.

Kto odwiedził Wrocław w minionym roku?
Wśród przyjezdnych największą grupę stanowili Polacy 

(74 proc.). Pozostałe 26 proc. to turyści z zagranicy m.in. 
z Niemiec, Czech, Wielkiej Brytanii i Francji. Blisko 3,5 
miliona odwiedzających to osoby zostające na przynaj-
mniej jedną noc we Wrocławiu, z kolei 3,1 miliona to 
goście jednodniowi.

Pod względem liczby nocujących turystów stolica 
Dolnego Śląska plasuje się na czwartym miejscu w 
Polsce. Przed nią są kolejno Warszawa, Kraków i 
Gdańsk, który wyprzedza Wrocław głównie w miesią-
cach letnich, zaś w pozostałą część roku pozostaje na 
podobnym poziomie.

- Liczba turystów rosła z miesiąca na miesiąc, aż do 
września, kiedy zauważyliśmy wyraźne tąpnięcie. To efekt 
sytuacji powodziowej na Dolnym Śląsku - we Wrocławiu 
nie doszło do zalania, ale obawy i przekładanie wydarzeń 
miały wpływ na ruch turystyczny.

Grudzień z kolei nie jest wielkim zaskoczeniem - co 
roku przyciąga tłumy, ale ten był wyjątkowy. To był naj-
lepszy grudzień w historii badań ruchu turystycznego 
we Wrocławiu i pokazuje, jak silnym atraktorem jest 
jarmark bożonarodzeniowy. Dzięki niemu miasto żyje 
turystyką także zimą i może się dalej rozwijać - dodał 
Radosław Michalski.

Sporą cegiełkę do sukcesu Wrocławia dołożył port 
lotniczy. W 2024 roku wrocławskie lotnisko obsłużyło 
rekordową liczbę 4,5 miliona pasażerów. Wśród osób 
przylatujących jest to wzrost o 15 proc. względem roku 
poprzedniego. Nie bez znaczenia jest również rozrasta-
jąca się siatka połączeń z Wrocławia.

Miasto Stu Mostów chętnie pokazują przyjezdnym 
również jego mieszkańcy. W zeszłym roku nocleg 
turystom z innych miast i krajów zaproponowało 22 
proc. wrocławian. Mieszkańcy z dumą oprowadzali po 
mieście swoich gości. I nic w tym dziwnego - Wenecja 
Północy - jak często jest określana dolnośląska stoli-
ca to wspaniałe miejsce zarówno na city break, jak i 
dłuższy wypoczynek.

To tu można odbyć spacer 130 mostami i policzyć 
rozsiane po całym mieście figurki krasnali. To tu turyści 
zachwycają się najsłynniejszym dziełem Jana Styki 
i Wojciecha Kossaka, czyli "Bitwą pod Racławicami" 
znajdującym się w muzeum Panorama Racławicka.

W końcu to tutaj znajdziemy jedyne w Polsce, unikato-
we centrum wiedzy o wodzie - Hydropolis oraz najstarsze 
w kraju zoo z jego zachwycającym oceanarium i afryka-
rium. Możliwości jest wiele - aż chciałoby się powiedzieć: 
niemal tyle, ilu zachwyconych Wrocławiem turystów. 
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DARMOWA USŁUGA, KTÓREJ TERMINU 
LEPIEJ PILNOWAĆ. INACZEJ MOŻESZ  

NIE ZAGŁOSOWAĆ
Dokumenty można składać już od 4 kwietnia, a sa-

mych formalności nie warto zostawiać na ostatnią chwilę. 
Polacy chcący zagłosować w wyborach prezydenckich 
2025 w miejscu zamieszkania, a nie zameldowania 
powinni pamiętać o tym, by znaleźć się na listach 
wyborców w konkretnym lokalu. Trzeba samemu o to 
zadbać, ale nie wydasz na to ani złotówki.

Wybory prezydenckie 2025 zbliżają się wielkimi kro-
kami. Już 18 maja Polacy pójdą do urn wyborczych, by 
wskazać, kto ich zdaniem powinien zastąpić Andrzeja 
Dudę. Trzeba jednak pamiętać, że niektórzy mimo 
pojawienia się w lokalu wyborczym nie będą mogli 
oddać głosu. To z racji, iż nie dopełnili formalności 
związanych ze zmianą stałego obwodu do głosowania 
lub wskazania jednorazowo miejsca, gdzie chce się 
oddać głos. Wyjaśniamy formalności.

Meldunek a miejsce zamieszkania, to ważne przy 
wyborach prezydenckich

Aby głosować w wyborach prezydenckich 2025 w 
miejscu swojego faktycznego pobytu, a nie zameldo-
wania, Polacy mają dwie główne opcje. Jedna z nich 
to jednorazowa zmiana miejsca głosowania, a druga 
to dopisanie się do spisu wyborców. 

Pierwszoplanową rolę w tym, gdzie będziemy gło-
sować gra przede wszystkim miejsce zameldowania. 
Dlaczego to istotne? Listy wyborców uprawnionych 
do głosowania w konkretnych lokalach wyborczych są 
sporządzane na podstawie rejestru wyborców prowa-
dzonego przez gminy. Do rejestru automatycznie trafiają 
osoby pełnoletnie, posiadające czynne prawo wyborcze 
i zameldowane na pobyt stały na terenie danej gminy. 
Na jego podstawie tworzony jest spis wyborców dla 
każdego obwodu głosowania.

Niemniej nie oznacza to, że wyborcy muszą podróżować 
do swoich rodzinnych miejscowości i zamiast głosować w 
miejscu zamieszkania uprawiać tzw. turystykę wyborczą. 
Osoby, które nie są zameldowane, ale mieszkają w danej 
gminie na stałe, mogą bowiem złożyć wniosek o wpisanie 
do rejestru wyborców - po jego pozytywnym rozpatrzeniu 
zostają dopisane na stałe do odpowiedniego spisu. Do-
datkowo wyborcy mają możliwość jednorazowej zmiany 
miejsca głosowania poprzez złożenie wniosku w gminie, 
w której przebywają czasowo - wówczas są dopisywani 
do listy wyborców tylko na czas konkretnych wyborów. 
Wyjaśniamy, jakich formalności trzeba dopełnić. Co ważne, 
nie trzeba nawet wychodzić z domu. 

Wybory prezydenckie 2025: Zmiana stałego ob-
wodu do głosowania

Osoby mieszkające na stałe w gminie innej, niż mają 
meldunek i chcą głosować w niej w każdych wyborach, 
powinni złożyć wniosek o zmianę stałego obwodu do 
głosowania. Można to zrobić poprzez internet lub w 
urzędzie. W przypadku pierwszej opcji konieczne jest 
przygotowanie danych potwierdzających tożsamość.

Aby złożyć wniosek o wpisanie do rejestru wyborców 
lub zmianę miejsca głosowania, potrzebujesz loginu i 
hasła do profilu zaufanego oraz telefonu komórkowego 
lub innej metody logowania, na przykład e-dowodu. Do 
wniosku możesz dołączyć załącznik potwierdzający miej-
sce zamieszkania, taki jak: umowa najmu mieszkania, 
oświadczenie właściciela lokalu, rachunek za media z 
twoimi danymi, umowa o pracę czy karta mieszkańca. Jeśli 
nie masz pewności, jaki dokument będzie odpowiedni, 
skontaktuj się z urzędem gminy właściwym dla miejsca, 
w którym mieszkasz, lub sprawdź informacje na stronie 
internetowej urzędu. To gmina decyduje, w jaki sposób 
potwierdzić twój faktyczny adres zamieszkania. 

Co ważne, nie zapłacisz ani złotówki, gdyż ta usługa 
jest zupełnie darmowa i żadna gmina w Polsce nie 

pobierze opłaty wynikającej z tych działań.  
Trzeba jednak pamiętać o dochowaniu terminu. "W 

dowolnym momencie, ale pamiętaj, że urząd ma 5 dni, 
aby rozpatrzyć twój wniosek. Jeśli odwołasz się od jego 
decyzji i złożysz skargę, urząd będzie potrzebował 
więcej czasu, aby ją rozpatrzyć" - czytamy na rządowej 
stronie z poradnikiem wyborczym.

Można zagłosować jednorazowo, ale też trzeba 
złożyć wniosek

Dopisanie do spisu wyborców to drugi ze sposobów, 
aby zagłosować w wyborach prezydenckich 2025 w 
innym miejscu niż miejsce zameldowania. Jest to szcze-
gólne pomocne w przypadku osób planujących urlopy 
i wyjazdy, gdyż nie chcą one zmieniać swojego lokalu 
wyborczego na stałe, a jedynie jednorazowo. Pozwoli 
ci to oddać głos w gminie, w której będziesz przebywać 
tymczasowo, bez konieczności zmiany meldunku czy 
stałego dopisania do rejestru wyborców. 

Co jednak ważne, taka możliwość dotyczy wyłącznie 
ogólnopolskich wyborów i referendów, w tym wyborów 
prezydenckich, parlamentarnych oraz do Parlamen-
tu Europejskiego - nie dotyczy natomiast wyborów 
samorządowych czy lokalnych, a więc Polacy mogą 
z niej skorzystać 18 maja 2025 r. podczas wyborów 
prezydenckich. 

Ponownie wniosek można dostarczyć za pomocą 
internetu lub w ramach osobistej wizyty w urzędzie. W 
przypadku chęci tradycyjnego dopełnienia formalności 
trzeba przygotować:  

● dokument tożsamości (dowód osobisty lub paszport), 
● wniosek o zmianę miejsca głosowania z podanymi 

we wniosku danymi: nazwisko, imię (imiona), obywa-
telstwo, numer PESEL i adres, pod którym będziesz 
przebywać w dniu wyborów.

W przypadku internetowego dostarczania dokumentu 
wystarczą dane do logowania do profilu zaufanego. W 
toku kolejnych kroków konieczne jest podanie adresu, 
gdzie uprawniony do głosowania wyborca będzie prze-
bywać w dniu wyborów prezydenckich 2025. 

Lepiej nie przegap terminu, urzędnicy nie zrobią 
wyjątków

Usługa dotycząca zmiany miejsca głosowania w 
wyborach prezydenckich jest darmowa. Niemniej urzęd-
nicy nie będą mogli wykazać się pobłażliwością w 
przypadku wyborców, którzy nie dopełnią formalności, 
a pracownicy komisji wyborczej mogą odmówić wydania 
karty do głosowania. 

Jeśli wniosek o zmianę miejsca głosowania zostanie 
złożony po terminie, który wynosi 5 dni przed wybora-
mi, niestety nie będzie możliwe jego uwzględnienie na 
dane głosowanie. W takim przypadku, osoba składająca 
wniosek o zmianę miejsca głosowania będzie musiała 
oddać głos w swoim pierwotnym miejscu zamieszkania, 
czyli w gminie, w której jest zameldowana lub figuruje 
w rejestrze wyborców.

Warto pamiętać, że termin ten jest ścisły, a po jego 
upływie urząd nie będzie mógł już dokonać zmiany 
w spisie wyborców na inne miejsce głosowania. Dlatego, 
aby mieć pewność, że głosowanie będzie możliwe w 
miejscu, w którym się dany wyborca znajduje się w dniu 
wyborów, należy zadbać o złożenie wniosku najpóźniej 
na 5 dni przed dniem głosowania.

PEŁCZYŃSKA-NAŁĘCZ STANOWCZO 
O CZTERODNIOWYM TYGODNIU PRACY. 

PYTA O EMERYTURY
Czterodniowy tydzień pracy kością niezgody w rządzie 

Donalda Tuska? W czwartek Agnieszka Dziemianowicz-
-Bąk zapowiedziała przedstawienie wniosków z analizy 
tego schematu pracy, w piątek Katarzyna Pełczyńska-
-Nałęcz zastrzegła, że nie jest to pomysł rządowy i nie 
znajduje się w to w umowie koalicyjnej. "Czy ktoś to w 

ogóle gospodarczo skalkulował? Czy ktoś zobaczył, jaka 
będzie wysokość emerytur?" - pytała minister funduszy 
podczas wizyty w Radiu Zet.

Rząd Donalda Tuska może mieć problem z dojściem 
do porozumienia w kwestii czterodniowego tygodnia 
pracy. Czwartkowa deklaracja szefowej Ministerstwa 
Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej wywołała wśród 
Polaków nadzieję, że będą pracować mniej. Natomiast 
wszystko wskazuje na to, że wśród przedstawicieli rzą-
dowych pojawić mogło się zdziwienie. 

 Rząd nie będzie zgodny w kwestii czterodniowego 
tygodnia pracy

Temat czterodniowego tygodnia pracy pojawił się pod-
czas rozmowy Katarzyny Pełczyńskiej-Nałęcz z Beatą 
Lubecką w Radiu Zet. Minister Funduszy i Polityki Re-
gionalnej dość jednoznacznie pokazała, że porozumienia 
w kwestii tego, ile mogą pracować Polacy, w rządowych 
ławach może nie być.

Już wcześniej minister w odniesieniu do propozycji usta-
nowienia Wielkiego Piątku dniem wolnym od pracy wska-
zywała, że to zły pomysł i posiłkowała się powiedzeniem 
"bez pracy nie ma kołaczy". W kwestii czterodniowego 
tygodnia pracy była zdecydowanie bardziej stanowcza. 
Beata Lubecka wskazała, że taki pomysł ten rozważa 
rząd, na co Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz natychmiast 
zaprotestowała. "nie rząd, zapowiedział (czterodniowy 
tydzień pracy - przyp. red.) nie rząd" - mówiła polityczka. 

Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz otwarcie wskazała, że 
ona - jako członkini rządu Donalda Tuska - "nie słyszała 
tego". "Nie ma w umowie koalicyjnej, to nie jest stanowi-
sko rządowe, ale była to jedna z obietnic spadających w 
kampanii wyborczej w niektórych partiach koalicyjnych" 
- mówiła minister. 

"Ja zawsze mówię, odróżniajmy programy poszczegól-
nych partii koalicyjnych od tego, co ustaliliśmy, co wspólnie 
jest naszą wspólną umową koalicyjną. I akurat Polska 2050 
takiego postulatu nie zgłaszała myśmy. Gospodarność, 
musimy patrzeć na politykę gospodarczą i to, co ludziom 
proponujemy nie tylko pod kątem po prostu obietnic, żeby 
wszystko wszystkim obiecać, ale pod kątem tego, żeby to 
było odpowiedzialne, jeśli chodzi o rozwój Polski i dobrobyt" 
- dodawała w dalszej części wypowiedzi. Padły argumenty 
wskazujące, że porozumienie w rządzie w sprawie cztero-
dniowego tygodnia pracy może być trudne do znalezienia. 

Zgrzyty przez czas pracy Polaków. Pełczyńska-Na-
łęcz krytycznie o pomyśle MRPiPS

Od początku tematu czterodniowego tygodnia pra-
cy Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz wskazywała, że nie 
jest to projekt rządowy, a jeden z postulatów realizo-
wanych przez Agnieszkę Dziemianowicz-Bąk. Ministra 
funduszy i polityki regionalnej zdecydowała oprzeć swój 
sceptycyzm wobec skracania liczby godzin pracujących 
w tygodniu o dane. Padło wskazanie na trwający kryzys 
demograficzny i fakt, że coraz mniejsza liczba młodych 
ludzi musi pracować na coraz większą liczbę seniorów. 

"Te statystyki się nie zmienią, a tylko się pogorszą i wie-
my to na 100 proc. Mówienie teraz, że ci pracujący mają 
pracować w 4 dni... Czy ktoś to w ogóle gospodarczo 
skalkulował? Czy ktoś zobaczył, jaka będzie wysokość 
emerytur?" - pytała Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz. Do-
dawała, że jeśli pomysł ten padnie na forum rządowym, 
będzie ona domagać się pokazania statystyk i wyliczeń 
między innymi tych dotyczących wysokości świadczeń 
emerytalnych, a także w kontekście dalszego rozwoju, 
PKB oraz siły i konkurencyjności polskiej gospodarki. 

Respektować prawa pracownika, ale niekoniecznie 
skracać tydzień pracy

Beata Lubecka podczas rozmowy przytoczyła dane Eu-
rostatu wskazujące na to, że Polacy to jeden z najdłużej 
pracujących narodów w całej Unii Europejskiej. Katarzyna 
Pełczyńska-Nałęcz wskazała jednak, że to zupełnie inna 
kwestia i jej zdaniem czterodniowy tydzień pracy nie jest 
rozwiązaniem tego problemu. 
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BASŁO TANIEJE U PRODUCENTÓW, ALE 
NIE W SKLEPACH. MINISTER OSKARŻA 

SIECI HANDLOWE
Masło powinno potanieć o 15 proc., ale tak się nie stało. 

Michał Kołodziejczak wskazuje, że ceny masła w polskich 
mleczarniach są najniższe w całej Unii Europejskiej, ale 
sieci handlowe nie obniżają ich w swoich sklepach. Wi-
ceminister rolnictwa wprost mówi o "patologii" w polskim 
handlu i możliwości podzielenia sieci.

Cena masła od końca 2024 r. jest gorącym tema-
tem nie tylko wśród zwykłych Polaków, ale także na 
szczeblach rządowych, czego dowodzi interwencja i 
wyprzedawanie bloków masła z RARS. Oliwy do ognia 
tuż przed świętami dolał Michał Kołodziejczak. Wicemi-
nister rolnictwa wskazał, że to nie rolnicy odpowiadają 
za fakt, iż masło stało się synonimem króla drożyzny w 
polskich sklepach. 

Ceny masła powinny spaść, w mleczarniach płacą 
zdecydowanie mniej

Michał Kołodziejczak opublikował na portalu X wymowny 
wpis dotyczący masła oraz wskazania, iż to same sieci 
handlowe kuszące Polaków promocjami mogą stać za 
tym, iż z kieszeni klientów znika więcej pieniędzy. 

"Sklepy wykorzystują swoją dominującą pozycję na ryn-
ku i dostęp do klientów utrzymując ceny masła na ciągle 
wysokim poziomie" - czytamy we wpisie Michała Kołodziej-
czaka. Wiceminister rolnictwa poparł swoją tezę danymi 
dotyczącymi tego, co dzieje się na rynku mleczarskim.  

Rolnicy dostarczający mleko mogą jedynie pomarzyć 
o równie wysokim zarobku co sklepy sprzedające masło 
w wysokich cenach. "Ceny masła w polskich mleczarniach 
są najniższe w całej UE" - napisał w mediach społeczno-
ściowych Michał Kołodziejczak. 

Podczas niedawnej wizyty w radiu RMF FM padło jesz-
cze więcej wyliczeń i oskarżeń. "Masło powinno potanieć 
od grudnia do teraz o około 15 proc. ale tak się nie stało, bo 
sklepy, często wykorzystują produkty do tego, żeby zrobić 
promocję i w ten sposób przyciągać klientów. Przyjdą ku-
pić trzy kostki masła po 4,75 zł, ale przy okazji zrobią inne 
zakupy i przepłacą na innych produktach. To jest sztuczne 
sterowanie cenami żywności przez sieci marketów. One 
deformują rynek - mówił wiceminister. 

Wiceszef MRiRW chce zmian przepisów
Polacy już niedługo za masło zapłacą mniej? Taki efekt 

miała przynieść już rządowa interwencja na rynku z końca 
2024, ale wysokie ceny produktu nadal się utrzymują. 
Michał Kołodziejczak idzie w swoich propozycjach jednak 
jeszcze krok dalej. 

Polityk ujawnił, że Ministerstwo Rolnictwa i Rozwoju 
Wsi rozpoczęło już pracę nad przepisami "uzdrawiają-
cymi polski handel z tej choroby". Michał Kołodziejczak 
planuje także wdrożenie działań międzyresortowych. 
"Będę także proponował wprowadzenie konkretnych zmian 
przepisów innym ministerstwom, które odpowiadają za 
konieczność uzdrowienia patologii w sklepach" - dodał 
wiceszef MRiRW, podkreślając, że głównie ma tutaj na 
myśli resort kierowany przez Krzysztofa Paszyka, a więc 
Ministerstwo Rozwoju i Technologii.

Już wcześniej postulował rządową sieć sklepów
Ostre słowa pod adresem sieci handlowych mających z 

celem zysku drenować kieszenie Polaków to nie pierwsze 
oskarżenia ze strony Michała Kołodziejczaka. Podczas 
niedawnej konferencji prasowej przed budynkiem resortu 
rolnictwa padło bowiem wskazanie, że polski rynek potrze-
buje zmian, a jednym z pomysłów polityka jest stworzenie 
rządowej sieci handlowej. Wiceszef MRiRW wskazywał 
na potencjał drzemiący w Krajowej Grupie Spożywczej. 

"Krajowa Grupa Spożywcza ma wszelkie narzędzia, 
ma ludzi, ma fachowców, którzy się znają, którzy mogliby 
rozpocząć budowę polskiego handlu w polskiej sieci skle-
pów" - mówił wówczas Michał Kołodziejczak. Niemniej w 
najnowszych słowach wiceminister dodaje, że inną z opcji 

jest podzielenie sieci handlowych. Konkretnych nazw i 
planów jednak nie podaje. 

Sieci handlowe do podziału? To ma pomóc port-
felom Polaków

Zdaniem Michała Kołodziejczaka, choć formalnie nie 
dochodzi do zmowy cenowej między sieciami handlo-
wymi, to na rynku i tak mamy do czynienia z patologią. 
Wiceminister rolnictwa uważa, że odpowiednio działający 
UOKiK mógłby wykazać, iż największe sieci w Polsce 
deformują rynek detaliczny. Dodał, że sam regularnie 
zgłasza niepokojące zachowania na rynku, ale reakcja 
nie jest jego zdaniem wystarczająca. 

"To byłaby podstawa, aby postawić wniosek, że duże 
sieci handlowe trzeba podzielić. Tak było przecież w USA" 
- mówił wiceszef MRiRW w RMF FM. Niemniej Michał Ko-
łodziejczak nie tylko nie wskazuje konkretnych sieci, które 
jego zdaniem powinny zostać objęte takim działaniem, 
ale oprócz zarzutów minister nie przedstawia dowodów 
na negatywny wpływ sieci na ceny.  

Jak wskazuje portal wiadomoscihandlowe.pl, obecnie 
największym detalistą w Polsce jest Biedronka z niemal 
30-proc. udziałem w rynku, dalej Lidl (ponad 10 proc.) i 
Dino (ok. 7 proc.).

PODATEK OD PSA I KOTA. KTO I KIEDY 
MUSI GO ZAPŁACIĆ? KARA  

TO NAWET 500 ZŁ
Podatek od psa i tzw. podatek od kota to dwa obo-

wiązki, z których niewielu właścicieli czworonogów zdaje 
sobie sprawę. Tymczasem gminy oraz urząd skarbowy 
mogą domagać się uregulowania opłat za nasze zwie-
rzaki. Kto musi zapłacić podatek od psa i kiedy trzeba 
zapłacić tzw. podatek od kota?

Kto musi zapłacić podatek od psa?
Choć niewiele osób zdaje sobie z tego sprawę, to 

podatek od posiadania psa funkcjonuje w polskim prawie 
już od 1991 roku. To, czy podatek będzie egzekwowany, 
pozostaje natomiast po stronie samorządów. Obecnie 
podatek od psa obowiązuje m.in. w Szczecinie, Krakowie, 
Sopocie czy Inowrocławiu. Z podatku zrezygnowały zaś 
miasta takie jak Warszawa, Katowice, Wrocław i Poznań.

Podatek od psa to tak naprawdę opłata za posiadanie 
czworonoga, która dotyczy właścicieli psów lub osób, na 
których posesji przebywa pies. Oznacza to więc, że po-
datek od psa powinna uiszczać niemal każda osoba, 
która posiada czworonoga, za wyjątkiem:

● osób z orzeczeniem o dowolnym stopniu niepełno-
sprawności, które posiadają psa asystującego,

● osób z orzeczeniem o znacznym stopniu niepełno-
sprawności,Reklama

● seniorów powyżej 65. roku życia, którzy samotnie 
prowadzą gospodarstwo domowe,

● rolników, którzy płacą podatek rolny, ale pod warun-
kiem, że posiadają nie więcej niż dwa psy.

Ile wynosi podatek od psa w 2025?
Maksymalną wysokość podatku od psa co roku ustala 

minister finansów w obwieszczeniu dotyczącym stawek 
podatków i opłat lokalnych. W 2025 roku maksymalna 
stawka podatku od psa wynosi 178,26 zł rocznie. Osta-
tecznie jednak to gmina ustala konkretną wysokość 
opłaty, która nie może przekroczyć wskazanego limitu.

Podatek od psa opłaca się w kasie gminy urzędu, prze-
lewem na wskazane konto lub bezpośrednio u inkasenta 
wyznaczonego przez gminę. W większości miejscowości 
opłatę należy uiścić do 30 kwietnia każdego roku. Jeżeli 
zaś pies trafił do gospodarza w ciągu roku, podatek należy 
zapłacić w okresie 2 miesięcy od tego momentu.

Jak kara grozi za nieopłacenie podatku od psa?
Za brak wniesienia opłaty za posiadanie psa, właści-

cielowi czworonoga może grozić mandat w wysokości 
do 500 zł. W skrajnych przypadkach gmina może nawet 
skierować sprawę do sądu.

Podatek od zakupu kota. Kto i ile musi zapłacić?
W Polsce istnieje również coś takiego jak opłata po-

tocznie nazywana podatkiem od kota. Działa on jednak 
na innych zasadach niż podatek od psa. Podatek od 
kota to nazwa opłaty, którą trzeba zapłacić w przypadku 
zakupu zwierzaka za kwotę wyższą niż 1000 zł.

W praktyce oznacza to, że jeżeli kupujemy kota, a 
jego cena przekroczy 1000 zł, to wówczas podlegamy 
obowiązkowi zapłaty podatku od czynności cywilnopraw-
nych. Zgodnie z przepisami z PCC w przypadku zakupu 
kota zwolnione będą jedynie osoby, które:

● adoptowały kota ze schroniska,
● otrzymały kota jako darowiznę, a jego wartość nie 

przekracza kwoty wolnej od podatku,
● otrzymały za zakup kota fakturę VAT (dotyczy to sy-

tuacji, gdy zakup kota nastąpił od firmy lub gdy hodowca 
jest zarejestrowany jako podatnik zwolniony z VAT).

Ile wynosi podatek od kota i co grozi za brak za-
płaty PCC?

Podatek PCC od zakupu kota wynosi 2 proc. wartości 
zwierzęcia. Przykładowo więc, jeżeli kupimy kota za 
2000 zł, to zapłacimy 40 zł podatku. Opłatę tę uiszcza 
się jednorazowo, w terminie 14 dni od dnia zawarcia 
umowy kupna. W celu zapłacenia podatku, właści-
ciel czworonoga musi złożyć do właściwego urzędu 
skarbowego deklarację PCC-3 (w formie online lub 
osobiście w US).

Jeżeli jednak podatnik nie zapłaci podatku od zakupu 
kota, to wówczas urząd skarbowy może nałożyć na nie-
go sankcję w wysokości od 1/10 do nawet 20-krotności 
minimalnego wynagrodzenia.

NBP SIĘGNĄŁ CELU? ROSNĄ "ZŁOTE 
REZERWY" BANKU CENTRALNEGO

Narodowy Bank Polski (NBP) konsekwentnie zwiększa 
zasoby złota - w marcu kupił kolejne przeszło 16 ton. 
Polski bank centralny zgromadził już 496,7 ton złota i 
najprawdopodobniej sięgnął 20-proc. udziału złotego 
kruszcu w oficjalnych rezerwach. NBP deponuje złoto 
w Polsce, USA i Wielkiej Brytanii.

Narodowy Bank Polski (NBP) pochwalił się kolejnymi 
zakupami złota - w marcu br. zwiększył zasoby do 15,973 
mln uncji, (czyli ok. 496,7 ton) z 15,443 mln uncji (480,3 
ton) miesiąc wcześniej. 

Na koniec grudnia 2024 r. polski bank centralny posia-
dał 14,411 mln  uncji złota, czyli 448,2 tony - w grudniu 
wstrzymał się z zakupami  złota.

Złoto w rezerwach banku centralnego. Wielkie 
zakupu Narodowego Banku Polskiego

W 2024 r. bank centralny kupił ponad 89,5 tony 
złota. Udział tego kruszcu w  rezerwach NBP na 
koniec grudnia 2024 r. wynosił 16,9 proc. Bank  cen-
tralny postawił jasny cel - osiągnięcie udziału złota 
na poziomie 20 proc. całości  rezerw walutowych. 
Już po lutym stanowiło ponad 19 proc. rezerw - w 
marcu zasoby zostały znacznie zwiększone. Dość 
powiedzieć, że NBP zgromadził już tyle złota, ile 
ma w swoich zasobach Europejski Bank Centralny. 
Oczywiście do rekordzistów wciąż nam daleko (Stany 
Zjednoczone).

Przypomnijmy, że na koniec ubiegłego roku złoto 
stanowiło ponad 16 proc. rezerw NBP. W 2025 roku 
bank centralny w istotny sposób zwiększył zasoby prze-
kraczając 20 proc.

Warto dodać, że wyjątkowo dużo kruszcu NBP kupił 
w lutym (29 ton). Bardziej powściągliwie nasz bank cen-
tralny kupował w styczniu (niewiele ponad 3 tony). Ale 
cały ubiegły rok to wspomniane prawie 90 ton kupionego 
złota. Stało się ono celem zakupów, o którym wielokrotnie 
wspominał prezes Adam Glapiński - w ostatnich dwóch 
latach rezerwy powiększyły się o znacznie powyżej 220 
ton (obecnie sięgamy 500 ton).
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KAZIMIERZ WIELKI (1310-1370). 
OSTATNI KRÓL Z DYNASTII PIASTÓW

Kazimierz Wielki (ur. 30 kwietnia 1310, zm. 5 listopada 
1370) – król Polski w latach 1320-1370, ostatni władca 
z dynastii Piastów na tronie zjednoczonego państwa.

Był jedynym synem Władysława Łokietka i Jadwigi 
kaliskiej, który dożył dorosłości. Jako nastolatek ciężko 
chorował, co mogło sprawić, że nie odebrał szerszej 
edukacji. Według własnych słów nie potrafił czytać, 
choć była to umiejętność powszechna wśród monar-
chów tej epoki.

W 1331 roku Kazimierz wziął udział w bitwie pod 
Płowcami, ale w porozumieniu z ojcem uciekł z pola 
walki przed jej zakończeniem. W 1333 roku przejął wła-
dzę i został koronowany na króla. Zdołał doprowadzić 
do pokoju z groźnymi sąsiadami. W 1335 roku spłacił 
roszczenia dynastii Luksemburgów do polskiego tytułu 
królewskiego, a w 1343 roku zawarł wieczysty pokój z 
Krzyżakami w Kaliszu.

Od początku lat 40. XIV wieku, przy wsparciu wę-
gierskiego sojusznika, prowadził podbój Rusi Czerwo-
nej. Ekspedycje, trwające aż do roku 1366, ogromnie 
wpłynęły na pozycję gospodarczą i polityczną kraju. Za 
panowania Kazimierza Wielkiego doszło też do kody-
fikacji prawa, ufundowania uniwersytetu w Krakowie i 
wielkich inwestycji budowlanych, za sprawą których o 
królu do dzisiaj mówi się, że „zastał Polskę drewnianą, 
a zostawił murowaną”.

Kazimierz Wielki prowadził niezwykle burzliwe życie 
osobiste. Cztery razy brał ślub, nie dbając o legalność 
związków oraz o ich formalne unieważnianie, gdy do-
chodziło do zerwania. Tylko pierwsze stadło, zawarte 
z woli ojca, przeszło bez skandalu, a Litwinka (Aldona) 
Anna odumarła króla w 1339 roku. Gdy Kazimierz żenił 
się z ostatnią połowicą – Jadwigą Żagańską – wciąż 
żyły dwie jego wcześniejsze partnerki: Adelajda Heska 
i Krystyna Rokiczana.

Żony urodziły Kazimierzowi Wielkiemu łącznie pięć 
córek. Król miał też przynajmniej dwóch nieślubnych 
synów, nie doczekał się natomiast żadnego legalnego 
męskiego potomka. Już w pierwszych latach panowania 
zawarł układ o dziedziczeniu, na mocy którego w razie 
takiej sytuacji tron miał przejść w ręce króla Węgier – 
męża lub syna jego siostry, Elżbiety Łokietkówny.

U schyłku życia Kazimierz usynowił wprawdzie wnuka 
Kaźka Słupskiego i szukał sposobów zmiany postano-
wień, układ pozostał jednak w mocy. Po tym, jak król 
doznał wypadku na polowaniu i zmarł na skutek zaka-
żenia, koronę przejął Ludwik Andegaweński.

Ciekawostki o Kazimierzu Wielkim
Król Kazimierz cieszył się wielkim szacunkiem pod-

danych (choć niekoniecznie sąsiadów). Za życia nie 
nazywano go jednak „Wielkim”. Przydomek powstał 

dopiero po przeszło stuleciu. Na szerszą skalę zaczęto 
go używać w początkach XVI wieku.

Za najsłynniejszą kochankę Kazimierza Wielkiego 
uchodzi Żydówka Esterka. Z ustaleń historyków jasno 
jednak wynika, że taka postać w ogóle nie istniała.

Kazimierz Wielki zarabiał rocznie od 3,3 miliona do 
4,5 miliona groszy praskich, a więc około 1 tony złota. 
Kwoty te w dużym przybliżeniu da się przeliczyć na 
dzisiejsze pieniądze.

Z czasów Kazimierza Wielkiego pochodzą najstarsze 
źródła, pozwalające szacować liczbę mieszkańców 
Polski. Ich interpretacja nastręcza jednak historykom 
wielu problemów.

Ciekawostki o Kazimierzu III Wielkim
Ostatni Piast na tronie polskim
Był jednym z największych polskich królów. Kazi-

mierz Wielki znany był ze swojego zamiłowania do 
kobiet. Miewał wiele kochanek oraz dwukrotnie wziął 
bigamiczny ślub. Niestety z żadną ze swoich żon nie 
miał syna, choć kochanki dały mu przynajmniej dwóch 
potomków płci męskiej.

Potrafił bardzo umiejętnie zarządzać krajem oraz pro-
wadzić politykę zagraniczną. Znany jest ze swoich refor-
matorskich umiejętności, które przełożyły się zarówno na 
rozwój gospodarczy jak i militarny Polski. Kazimierz Wielki 
był fundatorem wielu obiektów sakralnych i cywilnych ale 
chyba najbardziej znaną jego spuścizną jest dzisiejszy 
Uniwersytet Jagielloński, pod który podwaliny podłożył 
fundując w 1364 roku Akademię Krakowską.

1 Kazimierz Wielki urodził się 30 kwietnia 1310 roku 
w Kowalu.
Był najmłodszym synem Władysława Łokietka. Miał 2 
starszych braci, którzy zmarli w bardzo młodym wie-
ku. Stefan odszedł prawie 4 lata przed narodzinami 
Kazimierza a Władysław gdy Kazimierz miał 2 lata.

2 Pierwszy raz określenie „Wielki” zostało użyte wobec 
tego władcy w Statutach Łaskiego pochodzących z 
przełomu 1505 i 1506 roku.

3 Wychowywał się na zamku wawelskim, gdzie od 
najmłodszych lat pobierał nauki.

4 Ponieważ jego siostra Elżbieta została wydana za 
króla węgierskiego Karola Roberta, młody Kazimierz 
często gościł na węgierskim dworze w Budzie.

5 Już w wieku 5 lat młody Kazimierz został zaręczony 
z czeską królewną Juttą. Mariaż ten miał na celu 
doprowadzenie do rezygnacji z pretensji do polskiego 
tronu przez króla czeskiego Jana Luksemburskiego.
Do ślubu jednak nie doszło gdyż czeskiemu władcy 
urodzili się dwaj synowie, a więc pewnym było że jed-
nego z nich ojciec na pewno widział na tronie polskim.

6 Jego pierwszą żoną była córka wielkiego księcia 
litewskiego Giedymina – Aldona, która przed ślubem 
została ochrzczona i przyjęła imię Anna.
Zmarła dość młodo w wieku 28 lat nie pozostawiając 
po sobie żadnego męskiego potomka.

7 Około roku 1327 Kazimierz ciężko zachorował i można 
domniemywać, że otarł się o śmierć. Na szczęście 
młody książę wyzdrowiał.

8 Podczas pobytu Kazimierza na Węgrzech pomiędzy 
rokiem 1329 a 1330 wybuchł skandal obyczajowy. 
Kazimierz został posądzony o gwałt na Klarze Zach, 
pięknej dwórce swojej siostry Elżbiety.
Nie wiadomo czy te doniesienia są prawdziwe, zakłada 
się że mogą to być plotki rozpuszczane przez Krzy-
żaków w celu zdyskredytowania państwa polskiego. 

W owych czasach Polska znajdowała się w stanie 
wojny z zakonem krzyżackim.

9 26 maja 1331 roku Władysław Łokietek mianował 
swojego syna namiestnikiem Wielkopolski, Sieradza 
i Kujaw.
Nominacja była najprawdopodobniej symboliczna 
gdyż nie zachowały się do dnia dzisiejszego żadne 
dokumenty potwierdzające jakąkolwiek aktywność 
administracyjną młodego Kazimierza.

10 Na łożu śmierci Władysław Łokietek polecił swojemu 
synowi odzyskać utracone na rzecz Krzyżaków ziemie.

11 Kazimierz Wielki został koronowany na króla Polski 
25 kwietnia 1333 roku przez arcybiskupa gnieźnień-
skiego Janisława.
Pomimo koronacji na króla Polski Kazimierz na are-
nie międzynarodowej określany był mianem „króla 
Krakowa”, gdyż oficjalnie nadal Jan Luksemburski 
rościł sobie prawa do polskiej korony.

12 Młody król bardzo sprawnie rozwiązywał konflikty 
ze swoimi oponentami.
Chcąc wymusić na Janie Luksemburskim zrzeczenie się 
pretensji do korony polskiej zaczął pertraktować z jego 
przeciwnikami - rodem Wittelsbachów. Dzięki umiejętnej 
dyplomacji, w roku 1333 zawarł z nimi pakt o współpracy 
przygranicznej mającej na celu zwalczanie przestępczo-
ści rabunkowej. W 1335 roku polska delegacja zawarła 
sojusz z margrabią Wittelsbachem we Frankfurcie. To 
posunięcie wymusiło na Janie Luksemburskim rozpo-
częcie negocjacji z Kazimierzem Wielkim.

13 Pertraktując z Janem Luksemburskim Kazimierz 
cały czas podtrzymywał negocjacje w Wittelsbachami 
aby mieć jak największe pole działania na wypadek 
nieprzychylnego dla siebie obrotu spraw.
Ostatecznie Kazimierz opowiedział się po stronie Jana 
Luksemburskiego, gdy miedzy nim a Ludwikiem IV 
wybuchł otwarty konflikt.

14 W 1334 toku Kazimierz skonfliktował się z kra-
kowskim biskupem Janem Grotem za co została na 
króla rzucona klątwa a diecezja krakowska została 
interdyktowana.
Biskup zarzucał Kazimierzowi zbytnią uległość wobec 
Krzyżaków a Kazimierz z kolei zarzucał biskupowi 
zdradę i nadużycia finansowe.

15 Po negocjacjach w Trenczynie w 1335 roku udało 
się porozumieć z Czechami w sprawie tytułowania 
Kazimierza.
Od tego czasu kancelaria Jana Luksemburskiego 
przestała określać Kazimierza mianem „króla Krako-
wa” oraz tytułować Jana Luksemburskiego „królem 
Polski”. Postanowienia trenczyńskie umocniono pod-
czas zjazdu Wyszechradzkiego 19 listopada , podczas 
którego Kazimierz unieważnił niektóre niekorzystne 
dla niego zapisy poprzedniego zjazdu.

16 Od 19 listopada 1335 roku oficjalnie Kazimierz zaczął 
być uznawany za w pełni prawowitego króla Polski.

17 Kazimierz wypełniał postanowienia pokoju Wy-
szechradzkiego. Wspierał militarnie państwo czeskie, 
w 1343 roku zaatakował księcia Henryka Żelaznego, 
gdy ten nie złożył hołdu królowi Czech. Działania Kazi-
mierza ostatecznie doprowadziły do zhołdowania ziemi 
żagańskiej w 1344 roku.

18 Podczas zjazdu w Wyszechradzie doszło również 
do sądu arbitrażowego z zakonem krzyżackim. Na 
mocy ustaleń sądu Krzyżacy mieli zobowiązać się do 
zwrócenia Polsce Kujaw i ziemi dobrzyńskiej.

KULTURAKULTURA
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(610) 810-5050
contact@evopool. com

• Pool opening and closing
• Weekly maintenance
• Equipment repair and replacement
• Pool renovation

Service area: Bucks, Montgomery and Delaware county

With Evo Pool Service!
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100 PROC. DZIECI WYLECZONYCH Z 
HCV. REWELACYJNE WYNIKI BADANIA 

POLSKICH NAUKOWCÓW
Wszystkie dzieci z HCV, które dostały nowatorskie leczenie, 

zostały wyleczone. To ważne, bo dzieci zakażone w trakcie 
ciąży lub porodu mają 30 proc. ryzyka, że w wieku 32 lat będą 
miały marskość wątroby. Nasza publikacja na ten temat była 
pierwsza na świecie – mówi prof. Maria Pokorska-Śpiewak. 
Badanie było finansowane z pierwszego grantu Agencji Badań 
Medycznych.

W ostatnich latach dzięki wprowadzeniu nowych leków 
dokonała się rewolucja w leczeniu wirusowego zapalenia 
wątroby typu C. Leki były jednak zarejestrowane u dorosłych, 
a nie u dzieci. Zanim porozmawiamy o tym, jak dzięki badaniu 
PANDAA-PED udało się wyeliminować wirus HCV u 50 dzieci, 
proszę powiedzieć, skąd w ogóle u dzieci zakażenia HCV?

Prof. Maria Pokorska-Śpiewak, Klinika Chorób Zakaźnych 
Wieku Dziecięcego Warszawskiego Uniwersytetu Medyczne-
go: Główną drogą zakażenia HCV u małych dzieci są zakażenia 
od matki w czasie ciąży lub (częściej) w trakcie porodu.

W jaki sposób wykrywa się HCV u małych dzieci? U 
kogo takie zakażenie można w ogóle podejrzewać?

Najważniejszy jest wywiad od mamy. Jeżeli wiemy, że ko-
bieta w ciąży jest zakażona, to istnieją wskazania, aby zbadać 
dziecko. Problem polega na tym, że nawet, jeśli dziecko zakazi 
się od mamy, to długo nie będzie miało żadnych objawów, 
będzie rozwijać się normalnie, ale wirus może już w tym czasie 
niszczyć wątrobę.

W Polsce nie ma programów przesiewowych wykrywania 
HCV dla całej populacji, a ponieważ jest to przez wiele lat 
zakażenie zupełnie bezobjawowe, to wiele osób nie wie, 
że jest zakażonych. Ciąża jest szczególnym momentem, 
kiedy zgodnie z obowiązującym prawem kobieta powinna 
być zbadana w kierunku zakażenia HCV. Kobiety w ciąży są 
rutynowo badane i często właśnie w ciąży dowiadują się, że 
mają HCV. Jeżeli mama była zakażona, to na pewno będzie 
chciała wiedzieć, czy dziecko jest zdrowe, dlatego zwróci się 
do lekarza o takie badanie po porodzie.

Dzieci matek, u których HCV zostało wykryte w ciąży, są 
badane w kierunku zakażenia HCV, ale wciąż mamy niemałą 
grupę dzieci, u których zakażenie HCV jest wykrywane na 
późniejszym etapie np. w wieku nastoletnim.

Jeżeli u dzieci wykrywamy zakażenie i wiemy, że mama 
jest zakażona, to możemy być niemal pewni, że do zakażenia 
doszło w trakcie ciąży lub porodu.

Kiedyś dużo mówiło się o szpitalnych zakażeniach 
HCV, a także np. w gabinetach kosmetycznych, studiach 
tatuażu. Czy to się jeszcze zdarza?

W tej chwili placówki ochrony zdrowia w Polsce są świa-
dome ryzyka, stosują procedury, które je minimalizują: sprzęt 
jednorazowy bądź we właściwy sposób sterylizowany. Nie 
daje to 100 proc. gwarancji, że nie jest możliwe zakażenie, 
ale zdecydowanie je minimalizuje. Podobnie przetoczenia 
preparatów krwi i preparatów krwiopochodnych – są one 
obecnie w Polsce uznawane za bezpieczne pod tym kątem, 
ponieważ są badane wszystkie próbki krwi, a badanie odby-
wa się metodami biologii molekularnej, czyli jest wykrywany 
materiał genetyczny wirusa.

Generalnie placówki ochrony zdrowia i procedury w nich 
stosowane uznajemy za bezpieczne.

Problemem mogą jednak być zabiegi powodujące prze-
rwanie ciągłości skóry np. w gabinetach piercingu, tatuażu. 
Tu wszystko zależy od odpowiedzialności osób, które takie 
gabinety prowadzą. Trzeba korzystać miejsc, o których wiemy, 
że zapewniają sterylizowane bądź wyłącznie jednorazowe 
narzędzia.

Czym grozi zakażenie HCV?
To jest wirus, który jest pierwotnie hepatotropowy, co ozna-

cza, że jako pierwsze i podstawowe miejsce docelowe w 
naszym organizmie upatruje wątrobę. Nie znaczy to, że 
będzie żadnych objawów pozawątrobowych. Zazwyczaj nie 
wiemy o zakażeniu, ponieważ w ogromnej większości jest ono 

przez długi czas bezobjawowe. U ok. 30-40 proc. pacjentów, 
w szczególności u małych dzieci, organizm sam wyeliminuje 
wirusa. Ale to oznacza, że u 60-70 proc. pacjentów zakaże-
nie przejdzie w postać przewlekłą. Zazwyczaj przez wiele 
lat o tym nie wiemy (chociaż gdybyśmy wykonali badania 
aminotransferaz, czyli próby wątrobowe, to okresowo mogą 
one być podwyższone).

W najbardziej nasilonym etapie jej włóknienia dochodzi do 
marskości wątroby, co może wpływać na jej funkcje, może 
być także podłożem zmian nowotworowych, czyli raka wą-
trobowokomórkowego. Udowodniono też, że wirus powoduje 
konsekwencje ogólnoustrojowe, czyli np. obniżoną jakość 
życia, zaburzone funkcje poznawcze. W przypadku dzieci, 
które najczęściej są zakażone od matki, zwykle dochodzi też 
do pogorszenia poziomu funkcjonowania rodzin, ponieważ 
mama żyje z poczuciem winy, że zakaziła swoje dziecko. 
Mogą na to nakładać się problemy psychologiczne.

Jak doszło do tego, że rozpoczęliście projekt PANDA-
A-PED i na czym polegał?

Na naszych oczach dokonała się rewolucja w zakresie 
leczenia zakażenia HCV czyli przewlekłego wirusowego za-
palenia wątroby typu C. Mniej więcej dekadę temu pojawiła 
się nowa grupa leków, która zastąpiła wcześniej stosowane 
terapie interferonowe. Interferon powodował wiele działań nie-
pożądanych, a odsetki wyleczenia ledwie przekraczały 50 proc.

Stosuje się je krótko (2-3 miesiące), są bardzo dobrze 
tolerowane, doustne.

Leki te są dostępne od ok. 10 lat, natomiast niestety dzieci 
mają do nich dostęp opóźniony. Badania kliniczne najpierw 
są prowadzone u dorosłych i dopiero później – jeśli okaże się, 
że leki są bezpieczne i skuteczne u dorosłych – to można je 
badać u dzieci. Pierwszy z leków został zarejestrowany na 
świecie u dzieci w 2017 roku (skuteczny tylko dla niektórych 
typów wirusa), natomiast nie od razu stał się dostępny.

W 2019 roku wiedzieliśmy, że są skuteczne leki dla do-
rosłych, natomiast nie mieliśmy danych, że możemy je 
stosować u dzieci, a ponadto nie mieliśmy takiej możli-
wości, ze względu na wysokie koszty terapii. Gdy w 2019 
roku Agencja Badań Medycznych ogłosiła swój pierwszy 
konkurs na niekomercyjne badania kliniczne, pojawił się 
jednocześnie informacja, że będą premiowane projekty z 
dziedziny pediatrii oraz takie, które mają na celu pokaza-
nie, że leki stosowane u dorosłych są równie skuteczne u 
dzieci. Uznaliśmy, że jest to idealny projekt dla nas, gdyż 
takie badanie pozwoliłoby na rozwiązanie dwóch kwestii. Po 
pierwsze dałoby dostęp dzieciom do nowoczesnych terapii, 
a po drugie pokazałoby z naukowego punktu widzenia, że 
leki dla dzieci będą skuteczne i bezpieczne.

Jeżeli coś jest skuteczne u dorosłych, to zazwyczaj jest 
skuteczne także u dzieci, natomiast zawsze jest wątpliwość, 
ponieważ dziecko to nie jest „mały dorosły”; to organizm, który 
się rozwija, może inaczej reagować, być bardziej podatny na 
działania niepożądane.

Przeprowadzanie tego typu badania wymaga dużej odwa-
gi: nie było obaw, że leki mogą mieć skutki uboczne u dzieci?

Byliśmy w takiej sytuacji, że mamy naszych pacjentów, 
u których doszło do zakażenia, już otrzymywały leczenie. 
Wiedziały, że dostają na 2-3 miesiące leki bardzo dobrze 
tolerowane i zostają wyleczone. Przychodziły i pytały, kiedy 
będzie możliwość leczenia dzieci. Byliśmy przekonani, że 
dajemy dzieciom to, co najlepsze i niemal 100 proc. szans 
na wyleczenie. Interferon, który stosowaliśmy wcześniej, 
był obarczony dużą ilością działań niepożądanych; dzieci 
wolniej rosły, rozwijały procesy autoimmunizacyjne.

Sprawdziliśmy nie tylko, czy dochodzi do bezpośrednich 
działań niepożądanych (jak np. bóle głowy), ale też, czy po-
dawanie tych leków nie ma wpływu na rozwój dzieci. Okazało 
się, że nie.

To jednak trudna sytuacja, gdy podaje się leki dzieciom, 
które nie mają jeszcze objawów zakażenia…

To prawda, często są to dzieci, po których nie widać ob-
jawów choroby, wydaje się, że świetnie się rozwijają, a my 
zaczynamy pewnego rodzaju eksperyment. Gdyby nie było 

tych doskonałych wyników u dorosłych, to pewnie mielibyśmy 
wątpliwości. W tym przypadku jednak ryzyko było znikome.

Naturalny przebieg wirusowego zapalenia wątroby dobrze 
znamy. Kiedyś uważano, że to zakażenie nie stanowi dla dzieci 
żadnego problemu, jednak w ostatnich latach nasza wiedza 
poszerzyła się. Wiemy, że jeżeli dziecko będzie zakażone od 
matki, to ryzyko, że rozwinie marskość wątroby, wynosi ponad 
30 proc. w wieku ok. 32 lat.

Gdy dziecko jest zakażone, ale nie ma jeszcze żadnych 
objawów, dolegliwości, zmian w wątrobie, to jest to idealny 
moment na leczenie. Nie możemy czekać, aż te zmiany się 
rozwiną. Dzięki leczeniu można przerwać wpływ wirusa na 
wątrobę i spowodować, że dziecko w zdrowiu wchodzi w 
dorosłość.

Badaniem objęto 50 pacjentów. U wszystkich udało się 
wyeliminować wirusa?

W projekcie uczestniczyło 50 pacjentów w wieku miedzy 6 a 
17 lat. Wydawało nam się, że jest to grupa realna do zebrania 
w ciągu roku rekrutacji. Zapotrzebowanie było tak duże, że 
rekrutację 50 dzieci zamknęliśmy w ciągu 5 miesięcy! Dzieci 
przyjeżdżały do nas z całej Polski.

Leczenie polegało na przyjmowaniu leków doustnych 
w domu?

Tak. Nie było konieczności, aby dziecko leżało w szpitalu; to 
bardzo ważne. Dzieci przyjeżdżały do nas, miały wykonywany 
komplet badań i wyjeżdżały do domu z opakowaniem leku, 
który przyjmowały w domu. Nie było żadnych problemów, 
jeśli chodzi o przyjmowanie leków, pamiętaniu o nich. Często 
rodziny nam opowiadały, że dziecko w telefonie miało usta-
wiony budzik, aby o określonej porze dnia połknąć tabletkę.

Kuracja, którą stosowaliśmy w ramach tego badania, trwała 
3 miesiące, czyli 12 tygodni.

Po 3 miesiącach wirus był całkowicie wyeliminowany 
z organizmu?

Wszystkie dzieci, które otrzymały leczenie, wyeliminowały 
wirusa. Co miesiąc wykonywaliśmy badania; u ogromnej 
większości dzieci już po miesiącu nie było wirusa, ale oczy-
wiście kontynuowaliśmy leczenie zgodnie z zaleceniami. 
Potem zapraszaliśmy pacjenta na wizytę po 3 miesiącach 
od zakończenia leczenia, by sprawdzić, czy wirus na pewno 
został wyeliminowany. Jeżeli wirusa wtedy nie było w organi-
zmie to uznawaliśmy, że pacjent jest wyleczony. Tak się stało 
u wszystkich 50 pacjentów.

To duża rzadkość w medycynie, aby skuteczność była 
stuprocentowa?

Muszę powiedzieć, że to jest jedyna choroba przewlekła, 
jaką znam, którą można w 100 proc. wyleczyć, przyjmując 
tabletki przez 2-3 miesiące.

W tej grupie 50 dzieci nie było takich, które już miały 
marskość wątroby?

W ogromnej większości to były dzieci, u których na szczęście 
nie było żadnych zmian. Jedna 13-letnia dziewczynka miała 
zaawansowane włóknienie w wątrobie, czyli sztywność na 
skutek przerośnięcia wątroby tkanką łączną. U tej dziewczynki 
bezpośrednio po leczeniu w znaczący sposób sztywność 
wątroby obniżyła się. Na ostatniej wizycie, po roku od zakoń-
czenia leczenia, okazało się, że wątroba powróciła to stanu 
zdrowia, jest prawidłowa; zregenerowała się.

Lepiej zapobiegać marskości niż potem próbować ją od-
wracać.

Badanie zostało już zamknięte. Jakie są najważniejsze 
wnioski?

Mamy dostępny końcowy raport i wnioski są fantastyczne. 
Dla mnie najważniejszym celem było zapewnienie wyleczenia 
pacjentom: obecnie mamy 50 dzieci w Polsce, które zostały wy-
leczone, nie mają wirusa i idą w dorosłość jako osoby zdrowe.

Z punktu widzenia naukowego udowodniliśmy, że są to 
leki bardzo skuteczne u dzieci. Mam nadzieję, że stanie się 
to podstawą do udostępnienia tych leków dzieciom w Polsce 
(wciąż otwartego dostępu nie ma). Ponadto pokazaliśmy, że są 
to leki bezpieczne. Oczywiście, pewne działania niepożądane 
występowały, jednak nie były one dotkliwe i nie prowadziły do 
przerwania leczenia.
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Многим из нас в это чудесное время удастся раскрыть свой спящий потенциал. Необходимо лишь быть чуточку внимательнее, 
усерднее. Эти два качества существенно улучшат вашу жизнь в эти семь дней. Наступает период, в который возможно практически 
всё. Важно действовать и не надеяться на что-то хорошее без поддержки действиями.

ГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮГОРОСКОП  НА  НЕДЕЛЮ

На этой неделе Вы окажитесь перед 
важным выбором, который повлияет на 
дальнейшую карьеру. Лучше не спешить 
и тщательно взвесить все за и против. 
Появится возможность неожиданной 
поездки, которая принесет вдохновение 
и свежие идеи. 
   
Вас ожидает благоприятный период  
для финансовых вложений и сделок. 
Ваше чутье сейчас особенно обост-
рено — доверяйте ему. В личной жизни 
рекомендуется уделить больше внима-
ния близким людям, так как им может не 
хватать вашего тепла и заботы.

Вам на этой неделе захочется экспе-
риментов и новшеств. Удачными ока-
жутся любые перемены в образе и 
стиле жизни. В середине недели будьте 
осторожны с обещаниями, так как есть 
вероятность что-то забыть или не 
выполнить вовремя.
  
Вы почувствуете прилив сил и энергии, 
особенно в начале недели. Самое время 
заняться активными видами спорта 
или важными проектами, которые долго 
откладывались. В общении с коллегами 
важно сохранять дипломатичность и 
избегать конфликтов. 

Львов ждет творческий подъем и 
признание заслуг. Ваши идеи будут 
высоко оценены, и это поднимет 
настроение на всю неделю. В любов-
ной сфере возможна неожиданная 
романтическая встреча, способная 
перерасти в серьезные отношения.

Вам предстоит разобраться с вопро-
сами домашнего благоустройства. На 
этой неделе ремонт или перестановка 
принесут комфорт и чувство удов-
летворения. На работе избегайте 
перегрузок, чтобы сохранить здоровье 
и позитивный настрой.

Весы могут столкнуться с новыми и 
интересными предложениями по работе 
или хобби. Не стоит бояться рисковать — 
сейчас именно то время, когда ваши 
усилия окупятся сторицей. В общении с 
друзьями возможны приятные сюрпризы 
и небольшие праздники.

Вам рекомендуется уделить внимание 
своему здоровью и душевному равно-
весию. Полезными окажутся меди-
тации, занятия йогой или прогулки на 
природе. Ближе к выходным возможен 
неожиданный финансовый бонус или 
прибыль.

Вы почувствуете желание расширить 
круг общения. Неделя отлично подходит 
для посещения мероприятий и встреч, 
где вы сможете завязать полезные 
знакомства. В личной жизни стоит 
проявить инициативу и не бояться 
делать первый шаг.

Вам важно обратить внимание на свой 
эмоциональный комфорт и избегать 
стрессовых ситуаций. Постарайтесь 
чаще отдыхать и не брать на себя лишние 
обязательства. К концу недели ожи-
дается новость, которая может изме- 
нить ваше восприятие текущих дел.

Вам эта неделя обещает стать 
временем открытия новых горизонтов. 
Появится возможность отправиться 
в путешествие или начать изучение 
чего-то нового и необычного. Будьте 
открыты к предложениям, они могут 
существенно обогатить вашу жизнь. 

Вам рекомендуется проявлять осторож-
ность при решении финансовых воп-
росов и избегать поспешных решений. В 
отношениях с партнерами по бизнесу или 
работе следует четко проговаривать 
условия сотрудничества. В личной жизни 
наступает период взаимопонимания.

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
1. СТОПКА. 5. КИВИ. 8. ГУБА. 10. ЛЕПНИНА. 11. ВОРОТ. 12. ТОЛК. 14. СКОБКИ. 18. АРЕНА. 19. ВОЗ. 20. ТОН-
НА. 22. ВЕЩЬ. 24. ЮРТА. 26. АРИНА. 28. КОК. 29. ИСКРА. 30. КАРКАС. 34. РИЗА. 36. ЕСАУЛ. 37. РАРИТЕТ. 38. 
ИГРА. 39. ТАНК. 40. ПОСУДА.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
2. ТЕПЛО. 3. ПОИСК. 4. АГАТ. 5. КАВКАЗ. 6. ВАРЬЕТЕ. 7. ПЛЮС. 9. УТВАРЬ. 13. ОТВАР. 15. КЕДР. 16. БИТА. 
17. ИОН. 21. НАКАЗ. 22. ВАЕР. 23. ЩЕКА. 24. ЮБИЛЕЙ. 25. ТОККАТА. 27. ИСК. 28. КАРЛИК. 31. АБРИС. 32. 
КАТОД. 33. СИТО. 35. АРАП.
ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД

ОВЕН ЛЕВ СТРЕЛЕЦ

ТЕЛЕЦ ДЕВА КОЗЕРОГ

БЛИЗНЕЦЫ

РАК СКОРПИОН РЫБЫ

ВЕСЫ ВОДОЛЕЙ

По горизонтали: 3. Одна из категорий в систематике животных и растений. 5. Наблюдение за 
недееспособными лицами. 8. В Библии: повелитель ада. 10. Воспитание у собаки стойких условных 
рефлексов. 11. Разновидность люстры. 13. Светящееся небесное тело. 14. Прием политической и эко-
номической борьбы. 15. Плетка. 19. Беспорядок, нелепость. 22. Тот, кто едет верхом. 23. Быстрое и 
успешное продвижение вперед в служебной деятельности. 24. Способ стрижки волос. 27. Вид атмос-
ферных осадков. 30. Боевой корабль. 31. Тропический фрукт. 33. Вид обуви. 34. Человек, управляю-
щий транспортным средством. 35. Выраженный в денежной форме ущерб, причиненный одним лицом 
другому лицу. 36. Жир, образующийся при варке. 37. Домашняя птица. 

По вертикали: 1. Установленный свод правил. 2. Особый вид экономической деятельности. 3. 
Отдельный фотографический снимок. 4. То, что стало нормальным, обычным, регулярным. 6. Сти-
хотворение Лермонтова. 7. Подсемейство попугаев. 9. Величина, протяжённость в поперечнике. 12. 
Австралийское яйцекладущее млекопитающее. 13. Твердый аморфный прозрачный материал. 16. Со-
стояние материального тела, при котором действующие на него силы тяжести не вызывают давлений 
частиц тела друг на друга. 17. Драгоценный камень. 18. Деньги, выдаваемые вперед в счёт заработка. 
20. Чертежный инструмент, фигурная линейка. 21. Строй, в котором военнослужащие размещены один 
возле другого на одной линии. 25. Грызун семейства зайцев. 26. Зимний вид спорта. 28. Отсутствие 
дара речи. 29. Низкая резиновая обувь. 32. Предмет столового прибора. 33. Звук от удара или падения 
предмета. 



Telefon: (267) 971-5765  Faks: (267) 684-6338April 25, 2025 WIADOMOŚCI Z KRAJU13

По горизонтали: 3. Уменьшенная модель земного шара. 8. Истопник при паровом 
котле. 9. Область, отрасль какой–нибудь общественной деятельности. 10. Подчёркивание 
какого–нибудь положения, мысли. 11. Человек, занимающийся изучением отдельных мест-
ностей страны с точки зрения их географических, культурно-исторических, экономических, 
этнографических особенностей. 12. Политик, представляющий интересы агропромышлен-
ного комплекса (разг.). 13. Сельскохозяйственное растение. 16. Предмет любви, страсти. 
19. Женский головной убор. 22. Руководитель производственного коллектива. 23. Много-
дневный телефильм. 24. Буфетчик, продающий спиртные напитки у стойки. 25. Стихотво-
рение Пастернака. 26. Удобный случай для посылки. 29. Различные добавки к мясным и 
рыбным блюдам. 32. В средневековых цехах ремесленников - изделие, которое необходимо 
было представить для получения звания мастера. 35. Сосуд для горячего древесного угля. 
36. Совокупность мер, направленных на поддержание чистоты и здоровья. 37. Часть туло-
вища. 38. Жестокая драка. 39. В некоторых странах на Западе: небольшой трактир, кабачок. 
40. Разноцветная дуга на небосклоне.

По вертикали: 1. Массовое зрелище в Испании. 2. Изменение сроков чего-либо. 3. 
1/360 окружности. 4. Провал между сугробами. 5. Верхняя одежда католического духовен-
ства. 6. Обработка почвы. 7. Сладкая масса из протёртых ягод, плодов, сваренных с саха-
ром. 14. Сосредоточие, направленность психической деятельности на объект. 15. Образо-
вание ледяного покрова на реках и озерах. 16. Письменное сообщение. 17. Часть текста в 
стихотворном произведении. 18. Фруктовое дерево семейства розоцветных. 19. Преодо-
ление верхом больших расстояний. 20. Название определённого понятия. 21. Слесарный 
инструмент. 27. Опекун, попечитель. 28. Магические слова, обладающие колдовской или 
целебной силой. 30. Большой стальной сосуд, служащий для скапливания газа или пара. 
31. Личный праздник в день, когда церковь отмечает память одноимённого святого или ан-
гела. 32. Модная, популярная песня. 33. Публичное сообщение на определенную тему. 34. 
Большие гонки спортивных судов.

НА ФРОНТІ ЗАГИНУВ УКРАЇНСЬКИЙ  
РЕГБІСТ ІГОР ВЛАСЮК

Під час виконання бойового завдання 17-го квітня 2025 року загинув 
український регбіст Ігор Власюк.

Про це повідомила у Фейсбуці Федерація регбі Львівщини.
«Дуже висока ціна нашої свободи. Життя віддають найкращі, серед них 

гравець команди РК "Батяри" Львів - Ігор Власюк», - йдеться в повідомленні.
У Федерації зазначили, що Ігор Власюк з початку повномасштабної війни 

став на захист України. Загинув сержант, командир гармати у районі 
населеного пункту Шипувате Куп'янського району Харківської області під 
час виконання бойового завдання.

«Щирі співчуття батькам, сестрі та усім рідним загиблого Героя. Нехай 
Господь дарує спокій його душі, а памʼять про Ігоря житиме вічно серед 
нас», – йдеться у повідомленні Федерації регбі Львівщини.

ОТВЕТЫ НА СУДОКУ:

ОТВЕТЫ НА КРОССВОРД ИЗ ПРЕДЫДУЩЕГО НОМЕРА:
ПО ГОРИЗОНТАЛИ:
1. КАПРИЗ. 5. ФАС. 9. АБАКА. 10. ПОЛИС. 11. КАРАУЛ. 13. ПЛАНТАЦИЯ. 14. СТРАЗ. 15. ОШИБ-
КА. 18. ФАКТ. 20. ПОГРЕБ. 22. ОРДА. 24. ТАЛАНТ. 25. ФЕРМЕР. 26. ИКРА. 27. РЕЛИКТ. 29. СОДА. 
31. ТОКАРЬ. 35. ИГРОК. 37. ПЕНОПЛАСТ. 39. КЛЯТВА. 40. ОКЕАН. 41. СВОРА. 42. СОК. 43. ЧУ-
ЧЕЛО.
ПО ВЕРТИКАЛИ:
2. АЗАРТ. 3. ЗАЛП. 4. САФАРИ. 5. ФАРТУК. 6. СПИЦА. 7. ПЛЕЯДА. 8. ЭСКОРТ. 12. АНАГРАММА. 
14. СУП. 15. ОБОРОТ. 16. БРАК. 17. АЛТАРЬ. 18. ФИЛОЛОГИЯ. 19. КОНЁК. 21. ОЗЕРО. 23. ДИСК. 
28. ТИК. 29. СПИСОК. 30. ДУПЛЕТ. 32. ОТПУСК. 33. АНАЛОГ. 34. АНОНС. 36. ОТВАЛ. 38. ТКАЧ.

ОТВЕТЫ НА СЕГОДНЯШНИЙ КРОССВОРД СМОТРИТЕ В СЛЕДУЮЩЕМ НОМЕРЕ!

КРОССВОРДКРОССВОРД
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267-984-3173
332 Bustleton Pike  

Rear Suite Feasterville, PA 19053

Замира - ваш лицензированный косметолог-эстетист,  
поможет вам достичь невероятной красоты кожу, о которой вы мечтаете!

С помощью передовых технологий и профессиональных 
методик, я предлагаю вам уникальный набор услуг:

Не упустите шанс преобразить  
свою кожу уже сегодня! 

Запишитесь на консультацию  
по телефону или напишите нам  

в Instagram.

 Jet Plasma (холодная плазма) - революционный метод, 
который подтягивает кожу, разглаживает морщины и 
осветляет гиперпигментацию.

 Уход за лицом - индивидуально подобранные процедуры 
для здоровья и красоты вашей кожи.

 Массаж лица - расслабьтесь и освежите вашу кожу 
приятным массажем.

 Химические пилинги - обновление кожи для более яркого 
и молодежного вида.

 Микронидлинг - стимуляция естественного 
регенерационного процесса кожи.

 Ботокс - эффективное средство для борьбы  
с мимическими морщинами.

 Лазерное удаление пигментации IPL - безопасное и 
эффективное решение для проблемы пигментации кожи.

 Лазерная эпиляция - навсегда забудьте  
о нежелательных волосках!
И это только начало! У нас есть много других процедур, 

чтобы сделать вашу кожу прекрасной.

Ваш надежный друг и помощник

731 Red Lion Road,731 Red Lion Road,
Philadelphia, PA 19115Philadelphia, PA 19115

ПРЕДОСТАВЛЯЕМ ВАМ ПО РЕЦЕПТУ ВРАЧА ВСЕ СУЩЕСТВУЮЩИЕ 
ПРИНАДЛЕЖНОСТИ, ПРИБОРЫ И ПРИСПОСОБЛЕНИЯ ДЛЯ УХОДА ЗА БОЛЬНЫМИ

Бесплатная
доставка
на дом!

 Tel.: 215-677-8770
Fax.: 215-677-8748

WEBWEB: www. vspmedicalsupply.net: www. vspmedicalsupply.net
E-MAILE-MAIL: vspsupply@verizon.net: vspsupply@verizon.net

• Средства передвижения: 
костыли, ходунки и палочки
• Кислородные 
и дыхательные аппараты 
для использования на дому
• Аппараты для измерения 
давления и сахара в крови

• Диабетическая обувь, 
стельки, носки и чулки
• Лечебные пояса 
и наколенники из 
натуральной шерсти
• Регулируемые 
кресла-помощники

приглашает на работу
HOME HEALTH AIDS  

в р-н Bucks county, Philadelphia, 
Montgomery, Delaware, Chester, 
Lackawanna and Lehigh county.

Необходимо знание английского 
языка и наличие собственного 
транспорта.  
Легальный статус обязателен.  
Высокая оплата труда. 

За дополнительной информацией звоните по телефону

Turnkey projects 
●● KITCHENS, TAPS, PLUMBING, APPLIANCES
●● DOORS, WINDOWS, TRIMS, LOCKS
●● BATHROOM RENOVATION
●● WALL RENOVATION, PAINTING FLOORS, TILES, LAMINATE
●● DECK, GARAGE AND BASEMENT RENOVATION 

Insurance, warranty on work

R E M O D E L I N G & C O N S T R U C T I O NR E M O D E L I N G & C O N S T R U C T I O N
ALL TYPES OF INTERIOR REPAIRS

 Ukrainian and Russian speaker  
732-207-0174

English speaker 
267-938-9040

U N D E R H I L L 
LIONS LLC

ROOFING 
SIDING 

GUTTERS

РЕМОНТ  КРЫШ, САЙ-
ДИНГА  И ВОДОСТО-

КОВ 
FREE ESTIMATE  

☎ 267-353-6698



DIJAS FOODS DISTRIBUTION, INC
НАНИМАЕТ:

● PRODUCTION ASSOCIATES
● PRODUCTION MANAGER
● SALES MANAGER
● WAREHOUSE MANAGER

Зарплата $17-$22 в час. Бонус! Медицинская страховка! Оплачиваемый отпуск! 
Возможность карьерного роста!

НЕОБХОДИМО: легальный статус и знание английского языка!!!

● LOCAL NON-CDL DRIVER
     ($26-30/Hr, must have a NYC driving experience,         
     clear driver's record), Full Time, no weekends

● MERCHANDISER  
   AND SALES SUPPORT ASSOCIATE
    REQUIREMENTS: Bachelor’s degree,  
    5+ years of experience in sales support,  
    able to drive a car daily to visit customers’ sites

☎ 267-342-0659


